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ЈоПИСТ.
ре две године, 23 јануара,
одржана је у Београду

прва општеземаљска конферен-
ција раднина и намештеника
Југославије "ради обнове и по-
дизања радничкорнамештенич-
вих синдиката. Одлуке донете
на овој првој послератној син-

дикалној конференцији од вели-

кога су историскога значаја за
радничку класу Југославије. На
овој конференцији ударени су
чврсти темељи јединственом син

дикалном покрету радничке кла
се. Дошло је до пуног изранаја

јединство радничке класе које

је исковано у четворогодишњој
народноослободилачкој · борби,
коју су водили наши народи

против страних завојевача и

домаћих издајица а чија је
тпавна снага и ослонац у тој

борби била радничка класа.
Стварајући јединствени син.

дикалпни покрет за све раднике
и намештенике наше земље за-

дан је смртни ударац свим це-

пачима јединства радничке кла-

се, који су своје интересе гле-

дали у расцепканости раднич-

жих редова и због тога стално
настојали да радничку класу

разједине у неколико организа-

ција, како би је на тај начин
што дуже задржали у капитали-

стичком ропству.

У новој демократској држави
непачима радничке класе типа
Живка Топаловића и других, ни.

је било места за њихов цепачки
рад у редовима радничке кла-
се. Радничкој класи у новој, де-
мократској држави, отвориле су
се широке могућности за све-

стран и несметан рад. Окупља-

јући све раднике у својим једин-
ственим синдикалним организа-
цијама, радничка класа је по-
стала најјачи ослонац у изград-

њи наше домовине и обнови ње.

не привреде. Самим тим, рад-

нична класа постала је и одлу-

чујући фантор у општедрнавној

политици. Овако уједињена и

снамна "радничка класа је по-

шла смело напред ка новим по

бедама у изградњи своје лепше

и срећније будућности.

Ослобођење наше земље зате-

ило је радни народ у великој

беди и немаштини. Непријатељи

радничке класе миспили су да

ће им та беда и немаштина по-

служити као савезнин за оства-

рење њихових протународних

тежњи. Они су се надали да ће

радничка класа, због беде и о-

скудице у којој се нашла после

окупације, изгубити веру у сво-

ју снагу и моћ, изгубити веру У

своју руководећу снагу, Кому“

нистичку партију, и напустити

досадашњи пут којим је ишла у

дугогодишњој борби за остваре.

ње својих права. У тојсвојој ра-

чуници, непријатељи радничке

класе, грдно су се преварили,

Радничка класа била је свесна

своје улоге у новој држави, била

је свесна тешкоћа и напора ко»

је су је оченивале и које је тре-

бало савладати, да би сачува-

па стечене слободе и изградила

лепшу и срећнију будућност. За.

то је целокупна радничка кла-

са без оклевања и колебања на.

ставила да иде путем који је

себи изабрала. Она је присту-

пила испуњавању свелиних за

латака, који су се пред њу по-

ставили на изградњи и обнови

растом опустошене земље. За-

датке које је поставила прва

синдикална конференција извр-

шавати су наши радници и нка-

мештеници са веливим одушев-

љењем и полетом, без обзира на

све тешкоће на које су наила-

зили у своме раду. Захваљују-

ћи таквом схватању и висоној

свести коју је радничка класа

показала у испуњавању својих

задатака, обнова наше земље

вршила се неочениваном _брзи-
ном. Упркос огромног рада ко-

ји је радничка класа уложила

у обнову онога штоје ратом ра-

зорено, сваног дана побољшавао
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се и њен економски положај,
тано да се стандард живота
радничке класе побољшао у ве.
ликој мери. Данас је сваком ја-
сно да је то био најправилнији
пут којим је ишла наша рад-

ничка класа у току ове две го-
дине. Радници и намештеници
свакодневно су све више увиђа-
ли да од њиховог залагања у
привреди зависи темпо побољ-
шања њиховог економског по-
пожаја. Они су све више схва-
тали суштину и значај друштве.
ног преобранаја који се у на-
шој земљи извршио у току на-
родноослободилачке борбе.

Радничка класа Београда ча-
сно је испунила своје задатке

које је поставила прва  опште-

земаљска синдикална конферен
ција. Сваки раднин и намеште-
ник може се поносити својим у-
спесима. Радници Београда
спремни су данас да испуне и
све оне задатне које убудуће

пред њих постави наша народ“
на влада и наш вољени друг
Тито. Нема данас те силе која
би зауставила радничку «класу
у њеном гигантском раду и ства
рапаштву. Сви покушаји непри-
јатеља разбили су се о једин-
ство радничке класе. То једин-
ство дужан је свави радник да

и даље учвршћује и развија

Овај полет "радничке класе,

њен радни хероизам и такми-
чарсви дух могућ је само у др-
жави као што је наша демократ.
ска. држава, Федеративна На

родна Република Југославија, У

којој се сва питања радничке
класе решавају споразумно без
икснвих трзавица' и
Сви захтеви које је прва опште-
земаљска синдикална конферен
ција поставила ксо нумшне и по-
требне да се реше, данас су

_ већ у потпуности решени. За о-
ве две године у потпуности је
регулисан

_

поломај

|

радничке
иласе у нашој земљи. Донесени

су сви потребни занони о соци-
јалној заштити радника, о регу-

писању радних односа и свим
правима која треба да има рад-

ничка класа, као главни фан-

тор у производњи и стварању
материјалних богатстава земље.

Сви закони и уредбе донети су
на начин кано најбоље одгова-
рају интересима самих радни-

ка. У нашој новој држави не мо.

ње више бити људи који би се

богатили путем бездушне ек-

сплоатације радника. Радник је
заштићен законом од сване ек-
сплоатације и претеранот рада.
Ови досадашњи "успеси дају

нам гаранцију да ће радничка

класа са још већим полетом и

сдушевљењем следити пут којим

данас иде, да ће она стопро-
центно испунити речи друга Ти

та које јој је упутио поводом

нове, 1947 године.

Наши задаци су да још више
'учврстимо своје синдикалне ор.-
ганизације и њихово јединство,

да у њима окупимо још и онај
сасвим мали део раднина ноји

је досад, било из којих разло-
та, остао по страни. Синдинал-
не организације морају јошу

већој мери постати школа у ко-'

јој ће се стручно и културе
уздизати наши радници и наме-
штеници. синдикалним орга-

низацијам морамо у мното ве-

ћој мери развити' другтарску со-

лидарност и међусобну пом
Сваки раднин мора да се осећсе

нераздвојни члан своје орга-

низације. Он се у својој орга-||

низацији мора осећати као

својој кући, треба да буде пот-
слободан у иступању и

критици онога што сматра дацу

није добро и да штети заједни“||

пуно

ни. На тај начин ми ћемо још

више учврстити наше јединстве«

не синдикате, још више ћемо о-

способити наше синдиналне по«

дружнице за правилан и све-

стран рад у извршавању оних

задатана који се прец радничку |.

класу постављају.

Нека нам досадашњи успеси

буду потстрек за још веће зала.

гање и такмичарски елан, 3:

још већу солидарност и другар-
ствО,

М. ШИЈАН

,

зешплета.-
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Пред Конференцију претставника народних одбора

свих наших великих градова

 

Решењем комуналних питања

решиће се и многа питања
од општег значаја

ао политички, културни и
К привредни центри гра-

дови су одувек имали
пресуднојг утицаја на разви-
так. мањих насеља — варошица
и села. Решења градских
проблема значајна су не само
по томе што треба да уреде
односе локалног карактера,
него и по томе што решавају

и питање од општег интере-
са. Због тога је важно да се
тим проблемима  позабаве и

да их осете као своје не само
становници градова, него нај-
шире народне масе широм на-
ше земље. Због тога је и у
интересу државе као целине да
питању градских проблема по-
свети пуну пажњу, да би они,
као авангардни органи, по-
служили одређивању правил-
них односа између људи.

Установом нартздних одбора,

као основних јединица народ“

них власти, обезбеђено је нај

шире и стално активно учешће

народа у државној власти, На:

родни одбтри су постали и

стински гргани народног са

моуправљања, који, поред сво

јих чисто локалних питања,

решавају уједно и питања од

општег значаја,

С обзиром на нове услове и

перспективе

—

развоја наших

градова; потекао је од Извр:

шног
бора у Београду предлог да

се сазове једна  конферен-

ција  претставника народних

одбора свих великих градова

наше земље, на којој би се

размотрила организациона пи:

тања власти у појединим гра:

довима, питања комуналног га“

здинства и питања социјалне и

здравствене службе у граду:

Осим тога, претставници град

ских народних одбора моћи ће

да измене искуства стечена У
досадашњем раду, која ће ко:

рисно послужити свим учесни“

цима конференције.

На иницијативу Комитета за
законодавство и изградњу на
родне власти при Претседни“

штву владе ФНРЈ таква кон
ференција је сазвана за 25 ја:

нуар ове године у Београду

Сваки град има своје за:
себне специфичности, разли:
читу конфигурацију н привред
ву структуру, различите про
блеме и потребе својих ста:
навника. Наши градови имају
и своју различиту прошлост па
према томе и различити кул

Градског народног, од“

турни ниво својих становника

Због тога ће, а с обзиром на
систем широких самоуправа

које су грађанима законом >
безбеђене и које ће доћи до
најпотпуније примене, сваки

град имати свој засебни ста'
тут. Учесници конференције
позабавиће се, у првом реду,
организационим питањима, пи
тањем статута народних одбо
ра, зрганизације народних од
бора, њихових одељења, ни:
жих инстанца итд:

Друго важно питање, којим
ће се бавити учесници конфе-
ренције, је организација кому

налног газдинства и градских
привредних предузећа У но
вим условима широких само
управа градови морају своје

комуналне проблеме решавати
у интересу најширих народних

слојева, како оних који живе у

центру, тако и оних по пери:
ферији града. Сва преимућ
ства која се дају центру (во

довод, електричн:> осветљење,
канализација итд.) морају се

дати и градској периферији ако

то има да послужи сношљиви“
јем илакшем животу тамошњих
становника. Због тога и по:
стоји подела на рејсне, да би
сваки рејонски народни одбор,
с обзиром_ на: конкретне по:
„требе становника, имао широке
могућности за решавање про
блема који се појављују,

У многим градовима се јоти
увек сматра да градска при-
вредна предузећа треба да; и-
мају течевински карактер, а не
да служе искључиво градском
становништву ради побољшања
његовог животног стандарда.
У томе правцу треба у будуће
и управљати рад градских при.
вредних предузећа, Погрешна
је политика градских привред-
них предузећа за: снабдевање
ако у своје перифериске про-
давнице шаљу: лошију робу од
оне коју дају у: центар града,
или ако становници крајње пе
риферије плаћају двоструку
или троструку цену за прево“
зно средство, само зато што
станују на "периферији. Град-
ска привредна предузећа тре-
ба да имају за циљ да олакша-
ју живот свим људима у граду,
"да олакшају њихово снабдева-
ње, да допринесу очувању њи
хове радне способности итд. И
тим ће се питањем позабавити
учесници конфернције.

На дневни ред пред конфе-

ренцију поставиће се питање

крађе и нападе на Месно становништво

„услова кс

социјалне и здравствене слу“
жбе по градовима. Друштвене
и политичке промене настале У
нашој земљи повлаче за собом
низ социјалних проблема, који
се раније нису тако оштро по-

стављали. Основно питање со
цијалног старања треба да бу-
де стварање таквих животних

ће људима омогу-
ћити нормалан живот и рад (на
пример запослење жена зависи
од решења обезбеђења деце
која остају без мајке док је
на послу), Има читав низ соци-

јалних питања (питање беспри-

зорних, просјака итд.) чије е-
фикасно решење зависи од ре-

шења општих питања. У тесној
вези са социјалном стоји здрав
ствена служба. Једна без дру-

ге не да се правилно водити.

Зато ће се конференција бави-

ти и питањем здравствене слу-
жбе у градовима.

Један од најтежих проблема

свих наших градова, а Београ-

да нарочито, је станбени про

блем. Неопходно је потребно

одредити смер станбене поли-

тике, одредити начин управља-

ња државним станбеним згра-

дама у граду и коначно — пи
тање расподеле станова. И стан

бено' питање је једно од таквих

питања која се могу решити

само у оквиру општег плана

обнове и изградње. Админи-

"стративними половичниммера.
ма никада се неће моћи реши“

ти станбени проблем великих

градова, Због тога ће станбе-

но питање бити такоће пред-

мет дискусије на конференци-

ји.

Конференција претставника
народних одбора свих великих
градова држи се у време пре-
ласка наше земље на планску
привреду, у време када треба
створити план за развитак гра
дова да би се они могли пра-
вилно укључити у општи при-
вредни план земље. Потребно
је комуналну политику градова
усмерити правилним путем,
принципијелно решити каква
треба да буде структура град-
ских привредних предузећа,
испитати све елементе који у
тичу на развитак градова и на
односе људи који живе у њи-
ма, да би се исправним реша-
вањем комуналних питања #и-
справно решила и многа пита-
ња од општег интереса. Због
тога је значај ове конференци-

је још већи и њено сазивање
долази у право време.

Славко ЈАНКОВИЋ
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Јоле објављивања конкур-

са, који је расписао ИНО

за израду идејних скица стан-

бених зградакоје треба поди=

ћи у овогодишњој грађевин=

ској сезони, пружа се могућ

ност свима грађанима да уче-

ствују на конкурсу. Али, уко-=

лико за нацрт планова код по-
јединаца не постоји веће инте-

ресовање, уколико не постоји

добра воља да се на њему Уу-

чествује, потребно би било да

сваки грађанин и грађанка ко~

ји има неки предлог за изра-=

ду извесног детаља или ма че»

га што би градњу нових ста-

нова упростило, појевтинило,

учинило стан удобнијим, тај

свој предлог достави на неки
начин ИНО-у.

Да би успех конкурса био
што већи, потребно би било

развити шпроку дискусију У
којој би сваки грађанин, поред

стручњака који ће градити ски-

це, изнео своје предлоге и и-
деје. Што више људи буде у-
чествовало у дискусији, што
више људи изнесе своје кон=
кретне предлоге о начину гра-

ђења и о савременим потреба-

ма које треба задовољити при
градњи станова, то ће ова ши-
рока кампања бити плоднија и
кориснија и омогућити ствара=
ње типа станова који одгова-
рају жељама већине грађана, а

с друге стране задовољавају
све захтеве расписаног конкур=
са: да су саграђени уз МИНИ-
малне трошкове, да су грађе
ни од материјала који није пре-
ко потребан за радове на ин-
дустријализацији и електрифи-

кацији земље, да су трајни н
солидно грађени, да се граде

  

брзои јевтино: итд, ИТД.
"У широкој анкети, која ће

обухватати мишљења свих гра=
ђана, треба организовати кон~
ференције на којима ће струч-
њаци моћи да чују све пред“-
логе грађана н на којима ће
грађани, учесници у конкурсу,
моћи да сазнају од стручњака
шта је све потребно за израду
идејне скице.

Конкретне предлоге н за-
кључке конференција одржа-
них поводом конкурса грађани
могу да достављају било
ИНО-у, било нашој штампи,
која ће их објављивати, упо-
знавајући са њима све оне ко=
ји раде пројекте.

Редакција „20 октобра“ ста-

виће грађанима на расположе-

ње ступце свога листа, објав-
љујући сваки користан и кон=

кретан предлог за градњу стан-

бених зграда, које ће извести
ИНОове године.

О чему све треба писати О
свему што је у вези са град

њом и чиме ће се постићи да

новосаграђени станови имају
једно својство више од досада
грађених зграда. Треба писати
о томе: како ће се што јевти-=

. није саградити солидне зграде,
како н од чега треба градити
делове станова (под, врата,

| прозоре), какав им облик дати,
како најекономичније искори=
стити простор, какав распоред
соба треба да буде у новим
становима, какав материјал у-
потребити при градњи (воде
ћи рачуна о уштеди, али но
квалитету), како учинити ста-
нове удобним, на који начин
надокнадити недостатак изве-
сних врста материјала којих.
код нас нема (каде, шоље, у-
миваоници),

Све су то питања која гра
ђани могу и треба да реше до-
стављајући своје предлоге би-
ло ИНО-у или нашој штампи.

„20 октобар“ отварајући ап-

кету Ффоводом конкурса за #3-
раду идејних скица станбених

зграда, објављиваће сваки ко-

ристан предлог. Потребно је да
дописи са предлозима буду

што бројнији; јер је природно

фа ће успех анкете бити уто-

уико већи уколико у њој узме

(чешћа више грађана,
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ЕТНИЧКИ И ГЕОГРАФСКИ ПРИНЦИПИ НА НАШОЈ СУ СТРАНИ

Наша дневна штампа објави.
ла је ових дана Меморандум
владе Федеративне Народне
Републике Југославије, упућен
Конференцији заменика мини-
стара спољних послова у Лон-
дону, по питању Словеначке
Корушке, пограничних слове-
начких делова Штајерске и бу-
дућег положаја Градишћанских
Хрвата, Дневна штампа је, и-
сто тако, а у вези с претстоје-
ћим закључењем мировног уго-
вора с Аустријом, донела чи-
тав низ коментара који су о-
светлили праву улогу, став и
позиције које је ова наша су-
седна земља заузимала за вре-
ме другог светског рата у окви-
ру хитлеровског блока,
И Меморандум и коментато-

ри дневне штампе с правом
подвлаче да Аустрија није ни-
чим оправдала очекивања и за-
хтеве Московске конференције
од октобра 1943 године, Прин-
цип о степену одговорности
Аустрије за учешће у рату на
страни хитлеровске Немачке,
сразмерно њеном доприносу
или неучешћу на страни саве-
зника у борби против фашизма,
и дан-данас има прворазредну
важност.

Доказано је да Аустрија ни-
је ни прстом мрднула све до
краја рата да би се било чиме
одвојила и десолидарисала с
имепријалистичким разбојници-
ма из хетлеровског Трећег рај-
ха. Напротив, њени војници,
њени официри, генерали, поли-
цајци и гестаповци истрајали

су до последњег часа на стра-
ни Немачке, једни у борби на

фронту противу савезничких
армија, а други на окупираним
подручјима противу цивилног
становништва, заводећи систем
логора, пљачке и зверског и-
стребљења свега што је напред-
но и антифашистичко. Ако се
ико на територији Аустрије, У

оквиру Трећег рајха, подигао
у борбу противу фашизма, то

су били аустријски Југослове-
ни, то ће рећи словенска већи-
на становништва Словеначке
Корушке и пограничних дело-
ва Штајерске,

Кад говоримо о праву наших

народа да се Словеначка Ко-
рушка и погранични чисто. сло-
венски делови Штајерске при-

поје својој матици, Федератив-
ној Народној Републици Јуто-
славији, онда, поред горње ар-

гументације, која је неоспорна

за сваког објективног посма-

трача, истовремено нарочито
инсистирамо на томе да се са-
весно испита етничка страна
читавог овог проблема.

Аустријски германизатори и
поробљивачи, знајући колико
је ово питање осетљиво и ва-

жно, разним мерама — од о-
твореног терора до фалсифи-
ковања пописа становништва и
политике расељавања која је

триуфовала у ери националсо-

цијализма — трудили су се да
прикажу како су ове покрајине
етнички, немачке, како словен-
ски део становништва у њима
претставља тобоже мањину.

Противно историјским чиње-
ницама, које очито говоре У
прилог тезе да су садашње
спорне територије уствари са-
мо део, и то мањи део, некада-
шње прве словеначке државе,
Карантаније, германизатори
желе да докажу како су ове
покрајине одвајкада биле ау-
стријске, немачке, Међутим,да-
нашња етничка граница изме-
ђу словеначког и аустријског
народа претставља уствари ону
линију на којој су Словенци,
коначно успели да се задрже
и да, у упорној и жилавој бор-
би за национални опстанак ко-
ја је трајала и која траје већ
деценијама, зауставе германи-
зацију.
Словеначка Корушка, колев-

ка словеначке државе и цен-
тар у ' ле је формирана сло-
веначка нација, на тај начин
одвајкада је претстављала бе-
дем противу политике насилне
германизације словеначког на-
рода, и не само словеначког
народа, него, може се слободно
рећи, и свих Јужних Словена

· уопште.
· Постоји читав низ података
и чињеница које на непобитан
начин доказују словенски ка-
рактер Словеначке Корушке и
пограничних делова Штајер.
ске, Ови подаци и ове чињени-
це, што је нарочито интере“
сантно, потичу углавном из ау.

стријских извора. Миаћемо на-
вести само неке од њих,
Према оригиналним подацима

званичне аустријске статисти-
ке из 1846 године етнички по-
ложај у Словеначкој Корушкој
био је следећи: од укупног бро-
ја становништва од 113.622 би:
ло је Словенаца 103.200, а Не-

маца свега 10,422, што у про:
центима износи — 90.01% Сло.

РАЈаИЕИУ~
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венаца и 9.99% Немаца, Од о-
вог броја читава половина не-

мачког становништва била је
усредоточена у једном једином
граду, Целовцу, док су остали
били настањени у осталим гра-
дићима Корушке, Па и ту, У
Целовцу, као и у осталим гра-

довима Словеначке Корушке,
Словенци су у то време прет-
стављали знатну већину ста-

новништва,
Шта показује ова чињеницар

Она, пре свега, показује да је

— после много Р ова насил-
не германизације — педесетих

година прошлога века (кад је

ова статистика писана) конач-
но етничка граница између

словеначког и аустријског (не-

мачког) становништва била у:

стаљена, да су територије на-

стањене компактним словенач-

ким становништвом биле већ

онда етнички оштро одвојене
од територије са компактним

немачким становништвом. Она,

осим тога, може да послужи
Као очита илустрација герман-

ског продирања у словенске

земље путем економског поро-

бљавања, за којим је онда сле-

дило и политичко.

Аустро-угарска монархија је,

руководећи се завојевачким и

германизаторским тежњама, У

другој половини деветнаестог

века извршила више пописа

становништва у Словеначкој
Корушкој на бази „разговор-

ног језика“. Разуме се, имају“

ћи у својим рукама политичку
власт и чврсте економске по-
зиције, служећи се терором и

притиском, аустријским герма-

низаторима није било много

тешко да натерају добар део

својих словенских робова да

се приликом пописивања изја-

сне за — немачки „разговорни

језик“. Веродостојност ових до-

кумената данас налази се У
првом реду у оној њиховој не-

гативној страни, тј, они могу

сваком. објективном човеку ВР-

ло добро да послуже Као при.

мер каквим су се све сретстви-
ма служили германизатори да

би, на силу бога, колико-толи-
ко променили бројни однос

становништва на чисто словен-
ској територији.
Међутим, поред ових и ова-

квих докумената бивше црно•
жуте монархије, остао је и чи-

тав низ докумената из 19 и 20

века друге врсте, у чију веро-

достојност не може нико да
посумња. У ове документе, на

пример, спадају: званични по-

даци о порасту становништва,
званични црквени подаци

о

је»

зику у епархијама, огласи у пу-

бликацијама епархије у Целов-

цу, словеначки народни ката-
стри, званични аустријски по-
даци о језику ученика у Сло-
веначкој Корушкој, поједини
радови аустријских и словенач-
ких научника о етничком поло-
жају, и томе слично,
Веродостојност ових докуме-

ната не може се оспорити из
следећих разлога: прво, зато
што они нису састављани у по-
литичке циљеве и што је при-

купљање података спроведено
без икаквог притиска над ста-
новништвом; друго, зато што
су намењени за чисто практич-
не циљеве, те нису могли да
сакрију право стање ствари; и
треће, зато што су се појавили
за време владавине германиза-
тора, те, уколико би и били
нетачни, онда би То свакако
ишло на штету Словенаца,
Узећемо, примера ради, зва-

ничне годишње извештаје е-
пархије у Целовцу, у којима
се налазе како цифре станов-
ништва, тако и подаци о јези-
ку парохијана у свакој паро-
хији појединачно. Позната је
чињеница да су епископи и
други црквени великодостојни-
ци били увек Немци, као и то
да је, у време када су ови по-
даци прикупљани од црквених
власти, у Словеначкој Кору-
шкој над словенским становни-
штвом вршен страховит герма-
низаторски притисак. Па ипак,
слика етничког стања у Слове-
начкој Корушкој, према тим
подацима, изгледала је овако:

126,686 23.000 103.500
1890 131.828 29.000 102.000
1900 134.952 33.000 101.000
1910. 144.625 44.000 100.000
Према томе, број Словенаца

у Корушкој 1910 године, пре-
ма званичним црквеним пода
'цима био је у сваком случају
већи од 100.000 Словенаца, с
обзиром на то да овај полис
није вршен северно од етничке

границе, |

_ права у Корушкој,

Словеначке организације и-
звршиле су 1900 и 1910 годи-.
не своје пописе становништва.

Број Словенаца на основу сло-

веначких народних катастара
износио је 1900 г. 101.300, а

1910 г. 107.174.
Германизаторска школска у-

такозвани

Ландесшулрат, предала је е-
пархији у Целовцу податке за
1910 годину из неколико оп-
штина, предлажући да се за

немачку децу. уведе немачки
језик на часовима веронауке.

Узајамним  проверавањем тих
података, по којима је проце-

нат словеначке деце у тим шко-
лама износио преко 98 па и

990/%, са подацима из народног
катастра утврђује се тачност

ових последњих.
Сви ови подаци, ма колико

непотпуни били, јер нису о-
бухватали велики број Слове-
наца северно од етничке гра-
нице, сижу, међутим, само до

1910 године. Последњи црквени
подаци, например, забележени
су 1922 године, а онда се са-

свим прекинуло с том, већ у-

стаљеном, праксом.  Сенжер-
менска „демократска“ Аустри-
ја и ту је учинила своје.
Зато се ми данас, истражу-

јући етнички састав становни-
штва у Словеначкој Корушкој,
нужно враћамо на податке из
1910 године и из њих, уз ну-

жне корекције, добијамо сли-

ку о правом стању ствари.
Меморандум наше

–

савезне

владе само за Словеначку Ко-
рушку наводи цифру од 120.000

Словенаца уз 60.000 Немаца,

који живе углавном по градо-

вима и Који су, према томе,

„резултат и живи доказ насил-

не вековне германизације“. Са

6.000 Словенаца из погранич-

них делова Штајерске и Гра-

дишћанским Хрватима, којих

има око 70.000, цифра наше

браће која су данас стално и-

зложена германизацији и на-
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| манизаторских аспирација, ко-

ционалном

_

тлачењу

—

износи

близу 200.000.

Аустрија, која је сав свој

људски и економски потенци-

јал била ставила у службу Хи-

тлеру и, заједно с немачком

војском

_

учествовала у пљач-

кашком и разбојничком похо-

ду, нема никаквог основа и

права да и даље држи наше

националне територије и нашу

браћу у ропству. Она није да-

ла, до дана данашњег, нијед-

ног доказа да се одриче ста-

рих империјалистичких и гер-

јима су тако обилато биле на-

лахњиване

_

читаве генерације

Аустријанаца у њеној даљој и

ближој прошлости. Напротив,

она те аспирације и данас, по-

средно и непосредно, потпи-

рује,
Аустрија, осим тога, ни У

току рата а ни после њега,

није учинила савршено ништа

да се испуни макар која од-

редба декларације Московске

конференције. Целоме слобо-

дољубивом свету је данас по-

знато да у Аустрији не само

да није извршена денацифи-

кација, него да нацисти и да-
ље неометано вршљају, угње-

тавајући демократско и, У пр-

вом реду, словенско становни-

штво. Под заштитом извесних

реакционарних кругова са За-
пада и Ватикана, Аустрија је

постала легло међународних

фашистичких злочинаца и њи-

хових агентура. У њој данас

налазе уточиште сви могући

квислиншки елементи који се
тамо организују, прикупљају

и интригирају противу демо-

кратије и мира у свету.

Природно је онда што су
народи Југославије и те како

заинтересовани да се старе
империјалистичке неправде,

потврђене сенжерменским уго-

вором из 1919.г. једном зау-

век рашчисте и исправе.

О

ИЗВРШНИ НАРОДНИ ОДБОР ГРАДА БЕОГРАДА И ИЗВРШНИ

ОДБОР НАРОДНОГ ФРОНТА БЕОГРАДА, У ЧАСТ ДЕЛЕГАТА

МЕЂУГРАДСКВЕ КОНФЕРЕНЦИЈЕ ОРГАНИЗУЈУ

25ЈАНУАРА; ,
у 20 часова у Народном позоришту код Кнежевог споме-

ника свечану претставу „Кнез Игор"

26ЈАНУАРА,
у 9 часова пре подне одржаће се свечана. конференција, по-

свећена завршетку међуградског такмичења и додељивање за.

ставице граду који је постигао најбоље резултате.

ција ће се одржати у великој сали Коларчевог народног уни-

верзитета.

У 17 часова у Народном позоришту у згради на Врачару

одржаће се свечана приредба, на, којој Ће културно-уметнич-

Конферен.

ка друштва Београда извести свој програм.

У 20.80 часова у сали бившег Официрског дома, (угао ули-

це Генерала Жданова и Краља Милана) приређује се свечани

пријем.

грађани ФНРЈ.

ЛОН, арх.

довима.

године. у

штанског жига.

КОНКУРС
за израду идејних сница станбених

зграда у Београду

Извршни народни одбор града Београда распи-

сује јавни конкурс за израду идејних скица типа

станбених зграда, које ће ИНО подизати у Београду.

Конкурс је општи и право учествовања имају сви

Радове ће прегледати и оценити следећи жири:

РОДОЉУБ СТАНИЋ,члан ИНоОга, арх. БРАНИСЛАВ
КОЈИЋ, професор Универзитета, арх. МАТЕ БАЈ:

МИЛОШ СОМБОРСКИ, помоћник ди-

ректор Урб. завода НРС, арх.
ЈАНОВИЋ, др. ДРАГОЉУБ АНТОНИЈЕВИЋ, сани:
тетски инспектор НР Србије.

  

    

      

  
  
  
  

       

       

  

             

  
  

  

БРАНИСЛАВ СТО-

Награде су следеће:

Једна прва награда од динара 40.000

Две друге награде од по дин.20.000

Три треће награде одпо дин. 15.000

Поред ових награда ИНО задржава право откупа
конкурсних радова са накнадом од по дин. 5.000.—,

ИНО града Београда задржава сва права упо“
требе и располагања са награђеним и откупљеним ра-

Рок предаје радова у запечаћеним омотима под
шифром (петоцифрени број), са приложеним именом
аутора у запечаћеном коверту је 20 фебруар 1947

Радове предавати Грађевинском одељењу ИНО-а
(за конкурс) Теразије бр. 45/! спрат Београд.

За поштом достављене радове важи датум по:

Услови и програм конкурса могу се добити У
Секретаријату Грађевинског одељења ИНО-а од 20
зануара 1947 год. у времену од 8—14 часова.

Из Извршног народног одбора
града Београда

 

На дап ослобођења ове у

мобили и трамваји, а по но
љаде

  

ре две године, 17 јануара
1945, у својој дневној за

повести маршал Стаљин

објавио је да је ослобођена

Варшава, престоница савезнич-

ке Пољске, најзначајнији стра-

тешки чвор немачке одбране на

реци Висли.
— За одличне ратне операци-

је, рекао је маршал Стаљин у

својој заповести, изјављујем

захвалност трупама, међу ко-

јима и трупама Прве пољске

армије, које су учествовале У

борбама за ослобођење Варша-

ве,
Војним операцијама при 0

слобођењу Варшаве руководио

је командант Првог белоруског

фронта маршал Жуков. Трупе

Првог белоруског фронта, У

великој офанзиви Црвене ар-

мије која је отпочела 14 јануа-

ра 1944, извршиле су муњеви-

ти заобилазни маневар запад-

но од Варшаве, форсирале су

Вислу северно од града и отсе-

кле на тај начин Варшаву од

запада. Седамнаестог јануара

координираним ударцем са се-

вера, запада и југа освојиле су

град, Ослобођење Варшаве Мо-

сква је поздравила плотунима

из неколико стотина топова.

Вест о ослобођењу мученичке

Варшаве испунила је неизмер-

ном радошћу срца свих Сло-

вена и свега слободољубивог

човечанства.
Ослобођењу Варшаве у УНУ-

тарњем животу пољског на-

рода претходили су велики до-

гађаји који су уједно означили

и нову епоху у историји пољ-
ског народа. Тридесет и први
децембар 1944 године остаће у

историји пољског народа као
један од најзначајних датума.

Тога дана је Пољско национал-

но веће (Крајова рада народо-
ва) на свом пленарном заседа-
њу одобрило претварање Пољ.
ског народног комитета у при-
времену владу Пољске Репу-
блике, чиме су задовољене же-
ље широких слојева пољског

народа,

Као последица хитлеровске
агресије пољски народ био је
подјармљен у септембру 1939
године, Политика фашистичких
управљача довела је Пољску до
руба пропасти. Пољском наро.
ду није остало ништа друго

него да пође путем дуге и те-
шке борбе за успостављање
своје државе, а догађаји су по-

казали да је обнова пољске др-
жаве била могућна самонајед-
ној демократској основи, у те-

сној сарадњи са Совјетским

Савезом и другим демократ-
ским земљама.
Емигрантска влада чинила је

све могуће да би спречила
стварање антихитлеровског

фронта пољског народа и да
спречи његову борбу против
немачких освајача, Ова антина-
ционална и антидемократска
политика емигрантске клике до.
вела је до њеног потпуног у:
даљавања од пољског народа
Показало се, и пољски нарол
постао је свестан тога, да еми-
грантска влада није никаква
стварна сила него само да на-
стоји да изиграва такову силу.
искоришћујући чињеницу да је
призната као таква и од неких
влада, Пољски демократи схва.
тили су. ту ствар друкчије и
изразили су то стварањем Пољ.
ског националног комитета ко-
ји је за пет месеци од свог по.
станка убедио пољски народ
да је он једини његов истин-
ски претставник. Његова поли
тика пријатељства и сарадње
са Совјетским Савезом била је
врло плодна,
Новоформирана Пољска на

родна војска и партизански од
реди показали су у току осло
бодилачког рата пољског на
и дивне примере херојства
ример југословенских парти-

       

лице није било. Данас њом јуре ауто

вом плочнику хитају на посао хи~

грађана |

зана, који су се херојски боч

рили са многоструко јачим не»

пријатељем, давао је Пољаци“

ма потстрека за њихову бор“

бу.
КУ ослобођењу Варшаве уче»

ствовале су и јединице Друге
и Шесте пешадиске дивизије
Пољске војске, На заставама .

Прве пољске дивизије, која је
формирана у мају месецу 1943
године код Рјазана на реци

Оки у Совјетском Савезу и
прозвана именом Тадеуша Ко-
шћушка — писало је: „Наш пут
води у Варшаву“. Седамнаестог,
јануара 1945 године тај је 3а«

вет пољских патриота оства.

рен. Они су са Црвеном арми»

јом победоносно ушли у слав«

ну, мученичку и херојску Вар«
шаву.
Ослободиоци Варшаве зате~

кли су град у рушевинама, Ми
сао о уништењу Варшаве ро-

дила се у злочиначкој глави
немачког фашисте још много
пре окупације Пољске. Када је
Црвена армија отпочела осло«
бађање пољске земље, немач«
ки злочинци, у брзини бекства,
остављали су за собом не са~

мо оно што су покрали и на
пљачкали у Пољској, него и
своје планове. У замку „Вавел“
у Кракову, у коме се сместио
злочиначки гувернер Пољске,
генерал Франк, пронађени су
детаљно разрађени стручни
планови о потпуном уништењу
пољске престонице,
Пољски народ прославио је

двогодишњицу ослобођења сво~
је престонице улажући све сво-
је напоре у њену обнову, из“
грађујући величанствену нову
Варшаву, чији се обриси већ
указују. У том делу обнове
пољске престонице, уз пољски
народ, учествују и сви остали
словенски народи, нарочито
словенски народи Совјетског
Савеза, утврђујући тако и овде
своје братство и свој вечни са-
вез.

ВК.

ТЕПЕГРАМИ БЕОГРАДА ВАР.
шАВИ — поводом двого-
ДИШЊИЦЕ ЊЕНОГ ОСЛО-

БОЂЕЊА

ДЕМОКРАТСКОМ ОДБОРУ
ГРАДА ВАРШАВЕ

ВАРШАВА

Поводом двогодишњице осло
бођења херојске Варшаве од
фашистичког јарма, шаљемо
Вама и грађанима Варшаве то-
пле поздраве и желимо да што
пре обновите вишу земљу И
главни град Републике за до"
бро братског пољског народа
и свих словенских народа.
Живели

с

херојски

_

грађани
Варшаве!
Живело братство словенских

народа!

Градски одбор
Народног фронта Београда

ГОСПОДИНУ ПРЕТСЕДНИКУ
ГРАДА ВАРШАВЕ ДОКТОРУ

ТОЛВИНСКОМ
ВАРШАВА

Извршни народни одбор гра
да Београда у име своје и гра-
ђана Београда најсрдачније че
стита Вама господине претсед“
ниче а преко Вас братским гра
ђанима Варшава велики пра“
зник двогодишњице ослобође“
ња Ваше јуначке престонице
са жељом ла поносни град
Варшава и братска Пољска

· што пре савладају тешкоће ко“
је стоје на путу брзој обнови
и изградњи Ваше отаџбине |
Вашег главног града.

Секретар
Исзршног народно одбора

града Београда
Марко Никезић

Претседник
Извршног народног одбора

града Београда
Нинко Петровић
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) рађанни Љубљане 'раде ма уређењу свога града

децембра прошле године
завршено је међуградско так-
мичење у ком су учествовали
градови Загреб, Београд, Љу-
бљана, Сарајево и Скопље. По-
водом завршетка такмичења о-
држаће се 26 овог месеца У
Београду заједничка конферен-
нија делегата такмичарских од-
бора фронтова из тих градова
на којој ће најбољем граду ко-
ји је највише успеха У овом
такмичењу постигао бити до-
дељена заставица,

Ради сређивања такмичар-
ских података и утврђивања
победника у међуградском так-
мичењу у Београд су допуто-

вали 18 јануара ове године де-
легати такмичарских одбора
и заједно са београдским деле-
гатима формирали такмичар-
ску комисију. Из Загреба су
допутовали друг Борис Мајер
и другарица Паула Хумек; из
Љубљане друг Леополд Кре-
се и другарица Албина Печа-
ве; из Сарајева другови Хам-
до Мисирлић и Ахмет Бакшић
и из Скопља друг Перо Кора-
бар.
Редакција нашег листа замо-

лила је другове да нам у крат-
ким потезима кажу нешто о
успесима и евентуалним недо-
стацима као и о искуствима
стеченим у овом такмичењу.

У име Загреба говорио је
друг Мајер и између осталог

" је рекао: 5

Највећи успех Затреба —
израдња Савског насипа

= Ми смо за три месеца ин
10 дана 20 дана пре предвиђе-
ног рока завршили радове на
које смо се обавезали прима-
јући такмичење. Но, осим да-
тих обавеза ми смо преузели
на себе још и низ других оба-

веза о чијим резултатима ћемо
говорити на свечаној конферен-
цији у недељу, Ми смо до са-
да највећи број фронтоваца 0-
купили на радовима на изради
насипа и изградњи кућа у Мак-
симиру и на Вараждинској це-
сти, Досад смо изградили 60%

нових малих кућа. Многе су
још у градњи и биће готове
овога пролећа. А у овима ко-
је су изграђене изводе се за-

вршни радови. Свакако да је
наша највећа акција изградња

Савског насипа на коју смо ми

"мобилисали око 68.000 грађана.
Семјових великих акција било
је и других као изградња во-
довода, насипање улица и ра-
зни други мањи радови од ло-
калног значаја по. појединим
реонима Загреба,

У последње време настанком
зиме тежиште нашег рада пре-
бацили смо на културно-про-
светни сектор као и на помоћ
народној власти, Ми сада има-
мо седам домова културе. То
су углавном просторије које су
и раније постојале а које смо
ми добровољним радом у о-
квиру овог такмичења преуре-

дили за ту сврху. У нашем нај-
већем индустриском предузе-
ћу „Раде Кончар“ изградили
смо потпуно један нов дом куљ
туре чија дворана може да при-
ми око хиљаду посетилаца. На
пролеће ћемо приступити из-
градњи три нова дома култу.
ре. Кроз разне приредбе у на-
шим домовима културе прошао
је велики број људи тако да
се запажа веома велика живост
на том пољу наше делатности
у Загребу.

То је уједно и наш најактив-
нији облик рада, Поред тога
културно-просветни рад се од-

__вијао углавном преко читалач-
ких група, читаоница и преко
вечерњих курсева за изучава-
ње марксизма и лењинизма, На
приредбама у нашим домови-
ма културе водили смо борбу
против разних нама туђих и по
наш живот у крајњој линији
штетних особина које су до-
шле углавном из западно-ев-

| ропских држава код нас. То је

у првом реду тежња да се та-
кве приредбе претворе у нај-

обичније игранке до у беско-
начност.
У акцији слања књига на се.

ло фронтовци Загреба посла»
ли су око 42.000 књига селу, а
поред тога претплатила су мно-
га села на „Сељачку борбу“ и
„Слободни дом“, Најуспелији
облик активности у акцији по-
моћи селу свакако је била из-
градња трију села у Загребач-
ком округу. У току так-

мичења као помоћ тим селима
прикупљено је 8,000.000 дина-
ра што заједно са ранијом са-
купљеном сумом чини 33,000.000
динара. Загреб има велике ком-
плексе земљишта засађеног по-
врћем и на њима су фронтов-
ци дали велики број добровољ-
них радних часова У помоћи
пољопривредном отсеку нашег
града при брању, сађењу, за-
ливању усева и у обради зе-
мљишта. Ту су се нарочито и-
стакле другарице из Антифа-
шистичког фронта жена.

Другарица Хумек такође де
легат из Загреба говорила је
о успесима такмичења на сек“.

тору производње, Радници За-
греба су углавном прихватили
обавезе н радили у оквиру
плана такмичења јединствених
синдиката, И једно је без сум-
ње радничка класа Загреба у-
чинила све да би дала најбоље
резултате. Метална индустри-
ја Загреба предњачи од свих
других. Радници и намештени-
ци схватили су да радничка
класа треба да буде носилац
активности и конкретви извр-
шилац постављених задатака у
погледу изградње ни обнове зе-
мље,

Најбољи радни колектив 32-
греба — који је истовремено
најбољи у целој Хрватској —
је железничка радиона у 3аљ
гребу. За њим долази радни
колектив фабрике злата и м>
шина „Првомајска“, У, Загребу
има 649 ударника у перноду

ги од тих ударника проглатет
је по други па чак ш по трећи
пут,

Кроз читав период такмиче.
ња најбоље резултате у град-
ском такмичењу Загреба пока-
зивао је Пети рејон који је
био стално носилац прелазне
заставице, па је и данас држи.
То је углавном раднички крај
и његови становници су се нај-
више ангажовали на испуња-
вању задатака у оквиру по-
стављених обавеза за међу-
градско такмичење,

Највећа акција Љубљане
пут Љубљана-Јежице

Испред такмичарског одбо-
ра Љубљане друг Кресе је у-
главном рекао о успесима

фронтоваца

_

Љубљане  сле-

деће:

— Ми смо пре почетка так-

мичења повели широку кампа-

њу кроз агитацију за такми-

чење, у циљу окупљања што

већег броја људи на конкрет-

ном извршењу обавеза датих

у такмичењу. Наравно да су се

осетили одмах и успеси тако

добро припремљених _ акција.

Ми смо успели на појединим

радовима које је изводио

Фронт да окупимо ит преко
хиљаду људи.
Ми смо у љубљани имали

специфичне проблеме и зато се
код нас такмичење одвијало и

под другим условима. Ми. ни-

Смо имали порушене делове

града, као, на пример, Бео-
град. Зато смо ми углавном

сву активност по овом секто-

ру такмичења управили на по-

прављање "улица и изградњу

нових. Једна од наших најве-

ћих акција је изградња пута

Љубљана—Јежице на коме је

учествовало око 10.000 људи..

~

||

Поред тога поправљали смо и
паркове у граду.
У погледу помоћи селу по-

стигли смо знатне резултате.
Радне екипе љубљане обишле

су преко 60 села. М ту се наш

рад разликује од начина ра-

да у другим градовима. Ми

смо организовали колективне

одласке читавих радних ко-

лектива У поједина села у 0-

колини Љубљане. И то смо

сваке недеље спроводили Уз
велико одушевљење радника.

Ти наши радни излети не са-

мо што су донели конкретну

помоћ селима, већ су и знатно

зближили град са селом.
У испуњавању обавеза У

културно-просветном раду ми
смо главно тежиште пребацили
на рад народних универзитета.

У Љубљани сваки рејон има

свој народни универзитет на

коме се редовно одржавају
предавања. Код нас проблем

неписмености уопште не по-

стоји. И по питању помоћи се-
лу у књигама ми нисмо могли

много да учинимо, јер та по-

моћ нашем селу није била ни

Загрепчана

ва Савском мосту

Радови
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Делезати традова учесника у међуградском

такмичењу о успесима својих градова _

АНУ КОНФЕРЕНЦИЈУ
ПОВОДОМ ЗАВРШЕТКА

потребна. Колико је и било

сакупљених књига ми смо их

слали у Словеначко Приморје

где се осећа велика оскудица

књига на словеначком језику.

Културно-просветни рад се од-

вијао такође и по синдикалним

групама и разним кружоцима

поред којих су постојале и де

батне групе. У селима где су

одлазиле радне екипе редовно

· су одржаване и културне при-

редбе.
У помоћи народној власти

могли кмо и веће резултате да

постигнемо. Ту смо највећу

пажњу посветили социјалном

питању, тако да су многа пре-

дузећа, установе и фабрике

преузеле на себе обавезе па-

троната појединих социјалних

установа. У оквиру такмичења

дато је у овом циљу преко че-

тири милиона динара.
У културно-просветном раду

најбољи је рејон Шишка, а У

помоћи селу рејон Мост који

је претежно раднички рејон.

У Љубљани је проглашено
у новембарском такмичењу 85

ударника.

 
Сарајево је само на зашењу

пожара у шумама Романије

дало 130.000 радних часова
Друг Мисирлић је У име

фронтоваца Сарајева о успеси-
ма и недостацима њиховог так-

мичења углавном рекао следе-

ће: .
= Осим обавеза које смо

примили

_

кроз

—

такмичарски

план, ми смо се трудили да

такмичењем _обухватимо нај

шире слојеве града и да у њи

ма развијемо радни полет. У.

главном наш рад је крунисан

успехом јер смо успели да У

наше радове укључимо све гра-

ђане а поред тога велик нам је

успех и то што су на тим ра-

довима учествовали заједно и

Срби, и Хрвати и Муслимани,

У погледу обнове града ми ни-

смо имали великих радова јер

Сарајево није много ни страда-
лоу овом рату. Наша једна од

највећих акција била је чишће-

ње корита реке Миљацке која

већ 25 година није чишћена.

Може се претпоставити коли-

ки је то посао био да се реч-

но корито које толико година

није било чишћено очисти од
блата, муља и разних других

отпадака тако да смо очистив-

ши 40.000 квадратних метара

корита створили много хиги-

јенскије услове за живот гра-

ђана Сарајева, Поред тога гра-

ђани Сарајева радили су и на

завођењу водовода у рејонима

који до сада нису' имали воде

а то питање је било врло бол-

но за те крајеве. На њему су

сви предратни Кортеши доби-

јали гласове бирача ових пред-

грађа обећавајући чим буду и-

забрани за посланика да ће у-

вести водовод, У тим радови-

ма су грађани ископали 7.013

метара канала у које су постав-

љене цеви, те је тако тај крај

добио воду. У акцији пошу-

мљавања фронтовци Сарајева

су ископали око 360.000 рупа

за саднице и засадили 260.000
нових садница,

У погледу рада на културно-

просветном сектору Ми смо

главну пажњу посветили бор-

би против неписмености, По

непотпуним подацима, неписме-

них до 50 год. необухваћених

течајевима има око 1500. Данас
имамо на течајевима обухваће-

них око 3.300. Даље смо посве.

тили пажњу раду читалачких

група и на том пољу постигли

смо знатне успехе, Пошто се
показало да начин рада на чи-

талачким групама не одговара

свим слојевима грађана, ми смо

за оне уздигнутије образовали

дебатне кружоке који раде та-

кође са успехом..

У помоћи селу ми нисмо по-

стигли неке велике успехе, У-
главном смо организовали рад-
не екипе за помоћ селу. Али

рад ових екипа био је прилич-

но отежан недостатком мате-

ријала а и великом удаљено-

шћу села којима је била ствар-
но потребна помоћ. Јер села

у најближој околини Сарајева

нису настрадала и нека наро-

чита помоћ није им ни била

потребна Ми смо у погледу

акције „Село—Град“ занемари.

ли једну важну ствар а то је

нисмо организовали долазак

сељака у посету радницима у

граду што је Београд учинио.

Наша највећа и свакако нај-

успешнија акција била је ак-

ција на гашењу пожара у 0-

колини Сарајева углавном У

шумама Романије. Ту су се нај-

више истакли радници Сараје:

ва који су добровољно одла-

зили и остајали на напорном
послу локализовања и гашења

пожара по четири и пет дана.

На тим радовима грађани Са-

рајева дали су око 130.000 рад.

них часова.

У погледу производње ми

смо премашили план и пости-

гли знатне успехе, Сарајево и-
ма 761 ударника, Велики број

радника радио је добровољно

и таквим добровољним преко-

временим радом радници Сара-
јева изградили су два потпуно

У Скопљу има

МЕЂУГРАДСКОГ ТАКМИЧЕЊА
нова моторна воза за пругу

Сарајево—Београд која већ са-

обраћају. И наш најбољи рад-

ни колектив је железничка ра-

дионица а најбољи рејон гра-

да Сарајева је Четврти рејон

који је од почетка до краја

такмичења био најбољи. И наш

Четврти рејон је углавном рад-

нички рејон.

Фронтовци Сарајева завршет-

ком међуградског такмичења

нису престали са такмичењем.

Они су продужили такмичење

предузимајући нове обавезе ре-

шивши да појачаном активно-

шћу на свим пољима рада, до-

чекају конгрес Фронта Б. и Х.

који ће се одржати фебруара

месеца о. г. У

више од 10.000
неписмеих

Делегат Скопља, друг Ко-

рабар, говорећи о успесима у

такмичењу рекао је углавном:

— Одмах по примању оба-

веза ми смо предузели обимне

радове на њиховом испуњава-

њу. Ми смо схватили пуну ва-

жност такмичења и његов зна-
чај и зато наши резултати ко-

је смо постигли претстављају

једну значајну чињеницу која

ће нам служити као потстрек

и у нашем будућем раду. И

наш успех је велики у томе

што смо на масовним радови-

ма успели да скупимо све ма-
њине — и Арбанасе и Турке.

Грађани Скопља одазивали су

се на све наше акције, а у 0-

дазивању предњачили су рад-
ници, АФЖ и омладина. Мо-
жемо слободно рећи да су се

наши фронтовци саживели са
проблемима нашег града. Као

и у свим градовима и код нас
је радничка класа била на пр-
вом месту. Наши радници кроз
такмичење повећали су про-

изводњу, смањили производне

трошкове и на тај начин по-

јевтинили робу. Скопље има 85

ударника и три новатора. Наш
најбољи радни колектив је

синдикална подружница поште.
Једна од највећих акција ко-

ју су фронтовци Скопља Спро-

вели била је регистрација не-

писмених. Но и поред четири

извршена пописа ми још не-
мамо тачан број неписмених.
Верује се да тај број прелази

10.000. У наредној кампањи за

описмењавање

_

обухваћено је

2.364 особе. Наш је недостата-

так што није довољно урађе-

но на културном раду којим
би се обухватиле м мањине.

Сада тежимо да преко биоскоп-
ских претстава посвећених са-

мо за мањине, преко читалач-

ких група, аналфабетских кур-

сева и разних других акција

политичких и културних осло-
бодимо конзервативног схва-

тања,
У помоћи селу, с обзиром на

наше прилике, учињено је при-
лично. Велики број радних е
кипа из Скопља обилазио је
околна села, тамо одржавао
културне приредбе, а уз те е-

кипе на села су одлазили ле-

кари који су вршили прегледе,

давали савете ми делили леко-
ве. У слању књига селу нисмо

постигли скоро никакве ре-
зултате. .
Друга велика акција фрон-

товаца Скопља била је асана-
ција најближе околине града,

где су исушиване многе мо-
чваре и мала језерца која су
уствари била велика лежишта

блата и легло маларије. Ису-

шивањем мочвари фронтовци

Скопља смањили су могућност

Ударнички рад на чишћењу корита Миљацке

заразе од маларије за 80%.
Исто тако много је урађено и

на пошумљавању најближе о-

колине Скопља. У акцији за
пошумљавање , околине Ско-

пља,

–

учествовало је безмало

целокупно грађанство и захва“
љујући њиховим напорима
створен _је велики заштитни

шумски појас око Скопља.

У помоћи власти највише се
радило на попису неписмених,
а затим на питањима снабде-
вања грађанства. Поред тога
фронтовци Скопља радили су
на великом градском имању
„Острво“ на сађењу кромпира
и другим пољопривредним ра-
довима. Поред тога радило се
на сакупљању коштица од кај-
сија од којих се прави уље.
Најбољи рејон Скопља је

Четврти рејон који је искљу-
чиво настањен радницима;

»

Делегати свих градова, уче-
сника у међуградском такми-
чењу, слажу се у гледишту да
је ово велико међуградско так-
мичења, поред великих конкрет
них резултата постигнутих
кроз такмичење, донело и низ
других позитивних појава. Пре
свега велики масовни радови
на којима је учествовао вели-
ки број људи у свим градови-
ма зближио је фронтовске ма-
се самога града, подигао код
њих радни елан и формирао и
учврстио свест о потреби до-.
бровољног рада на корист за-
једнице. То је прво. А затим,
само такмичење између глав=
них градова наших република
било је уствари најконкретније
продубљивање велике текови-
не наше заједничке борбе —
братства и јединства.

Делегати такмичарских коми=
; сија из ових градова такође
су се Сложили и у томе да так-

мичење није постављено само

зато да би се видело ко је
најбољи и ко је постигао наје
веће резултате, већ да би се
кроз такмичење измењала из

скуства до којих су поједини
такмичарски одбори дошли
којима би се сви градови на»

ше земље користили у изврша«
вању великих обавеза обнове
и изградње које пред нас по-
ставља вођа наших народа и
наш учитељ маршал Тито. Јед-
но је несумњиво, сви градови
„уложили су највеће напоре за
постизавање што већих резуле
тата у том правцу. Реалан е-
фекат тога рада, на жалост,
„не може се потпуно

—

истаћи
дер се скоро у свим градови“
ма није водила правилна еви-
денција о радовима,

Д. Б.
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Недавно расписани конкурс
- Извршног народног одбора, за
- израду предлога и наџрта за
подизање нових станбених
зграда, изазвао је велико ин-

· тересозање како стручњака
тако и осталог грађанства.

. У условима које је у вези

| са овим конкурсом дао Из-

вршни одбор назначене су по-

вршине станова које су према
врсти станова одређене као
највеће. Ове површине про-

7 истекле су после многих ди·

скусија о потребама величине

појединих просторија, како У

Удружењу инжењера и техни-

чара тако и у стручним отсе-

цима Извршног одбора. При
свим тим дискусијама нарочи-

-то се пажња обраћала на то,

да минималне квадратуре по-

јединих

с

просторија не буду
испод оних које су удобном

животу потребне.

Стварност, да је после свих
разарања окупатора остало вр-
ло много грађанства без крова

над главом, и да би се многи

задовољили да добију само

ово, не сме бити мерило и оно

што ће руководити приликом
; пројектовања. Несумњива по-

_ треба штедње у материјалу и
. радној снази не сме задирати

„У удобност и хигијенске услове

_.стана. | 1

Рационално коришћење из-

грађених површина у једном

стану, условљено је правилном

А унутарњом комуникацијом.

Што значи да све станбене

просторије морају бити и-

справно повезиване са нузпро-

сторијама стана. Добрим де-

лом удобност стана. зависна је

од овога распореда. Поред

овога треба водити рачуна о

постављању отвора, тј. врата

и прозора. На несрећу скоро

сви на себи осећамо последи-

ду да у врло много случајева

" пројектанти приликом израде

планова нису о овоме води-

ли рачуна, тако да сусрећемо

врло често велике просторије

које ради неспретног постав-

љања врата м прозора пр мо-

| гу да се користе онако како

_ би требало користити У од

носу на њихову величину. До-

бро промишљено постављање

отвора омогућује боље кори-

шћење и релативно малих про-

_ сторија, и тиме се употребљи-

] вост- доводи до максимума.

| _ Предложене димензије

· јединих просторија од Удру-

жења инжењера и техничара

одређене су сразмерно њихо-

вој намени вадећи рачуна о

кубатурама просторија које

Е "задовољавају хигијенске по

и требе. Ово тражење минимал-

них мера појединих простори“

ја је од нарочите важности,

јер уштеда сваког сувишног

квадратног метра умножена са

хиљадама станова Који ће се

током већ ове године подићи,

омогућује подизање

_

даљих

"станова За боље постизање

коришћења просторија несум-

њивз је потребно да се спро'

веду мере у титизацији вели.

чина намештаја. Ово ће поред

осталих користи које донжи

радном човеку, донети, и уште-

ду дрвета, са којим морамо.

пажљиво руковати јер су наше

шуме добрим делом од не.

пријатеља уништене.

__Удобном становању, допри“
неће много и постављање бло-
кова зграда У односуна стра:

не света, и кошаву која је је
дан од тешких проблема 32'

тревања. Нове савремене кон-

струкције у столаријт, нарочи-

по-
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Један предлог за распоред станбеног простора

то у прозорима помоћиће да

се овај проблем у неколико ре-
ши, Дебљине зидова од којих

исто тако зависи п"добност

загревања просторија треба да
буду тако димензиониране да
губици топлоте буду мини

мални. У овоме ће помоћи до-

маћи савремени термичко-звуч

ни изолациони материјали,

чија је пр“изводња у нашој
земљи добро организована

При контролисању статистич
ких података, упоређивању

њихових

с"

бројних резултата,

дошло се до закључка да су

Београду најпотребнији стано:

ви са једн"м и две собе са

нузпросторијама. Извршни од-

на основу оваквих

података и саставио међусоб-

ни однос разних врста стано-

ва. Поменути станови су баш

тип за које се показује вели-

ко интересовање најширег де:

ла нашег грађанства, Тога ра-

ди износимо једву типичну

основу Која претставља један
елеменат од станбеног блока

у коме су четири стана у сва-
коме спрату везана на једно

Велики Обрачун

РОУ
8

А

Ма

лем станбеног минимума
степениште. Од ов:та су при:
казани један двособни
са  нузпросторијама и један
једнособни: стан исто тако са
нузпросторијама. Ради бољег

упознавања читаоца“. објасни“

ћема у неклико и један и

други. стан. Површине поједи-
них просторија су у граница-
ма од Удружења инжењера и

техничара предложеним мера.
ма: 5 :

"Доњи једнособни стан карак-
теристично наглашује тежње
новог становања, Простор У
коме се живи, повећава се на
терет споредних просторија,

чије површине потпуно задо-

вољавају потребе. Предвајањем
собе. са два мала преградна зи-

да и завесом омогућује. се из-

двајање интимнијег дела ста-
на, што ће помоћи у удобно-
сти становања. Постављени на-

мештај показује једну од мо-

гућности максималног кори.

шћења овога стана Треба за-
пазити да је постављено ком-
плетно купатило са објектима

уобичајене величине (када 175

см.. У нацрту приказана КУј-

на замишљена је као решо ку-

хиња, са чесмом и великим е-

лектричним

.

решоом. На место

креденца целом дужином зида

изнад решоа, чесме и раднога

стола предвиђа се затворена

полица 33 посуђе која ће заме-

нити

_

досадањи

_

„креденац“.

Доњи део радног стола биће

термичко изолирани орман са

директном вентилацијом који

ће служити као мала остава.

Удобно претсобље и лођија у-

потпуњују удобност овог ста-

на.

Насупрот овом ·једнособном

стану, У горњем делу цртежа

приказан је један двособни

стан са споредним прдсторија-

ма. Ове су нешто веће. него код

ранијег стана, што је и разу-

мљиво са обзиром да већи број

лица која ће становати у овом

стану, При одређивању вели-
чине спаваће собе првенствено

је вођено рачуна о хигијен
ским потребама које су овом

димензијом задовољене, и од
нашег грађанства уобичајеном
намештају који се уноси у спа-

ваћу собу. Као што се из ски,

— Нећеш ти мени више преносити изборне резултате!

а Е ===20 ОКТОБАР.

ДИСКУСИЈА ПО ПИТАЊУ ИЗГРАДЊЕ 2.000 СТАНОВА_

стан“

 

це види у овако димензиони.
раном просторију смештен је
комплетан намештај једне спа-
ваће собе. Дневла соба својом
величином омогућује нормално
обитовање у њој а даје могућ.

ности. да при њеном максимал-
ном искоришћавању прими још
најмање две особе. У овом ста.

ну кухињаје са обичним штед.

њаком за ложење, судопером,

и даје могућности да порел

ормана може се поставити и
сто за четири особе. Ово омо-
гућује да се каткада кухиња

употреби за ручавање, Овај

стан поред побројаних просто-

рија има нормалну оставу и

балкоћ.

Како су од Извршног одбо-,
ра предвиђене станбене згра-

де највише четири спрата то

скицом није предвиђен особни

лифт већ само теретни за из-

ношење горива и осталих ства-

ри у спратове. Горња скица је

само један приказ како се мо-

же решити основа стана кори-

стећи предложене појединачне

мере пплосторија, Намера је да
се овим потстакну најшири ре-
дови грађанства да суделују У

решавању овог свима нама та-

ко блиског проблема. Очекује

се, да ће сви за ово позвати
стручњаци Као и они добро-

намерни грађани које овај про-

блем интересује помоћи својим

сугестијама да се нађе исправ-
но решење.

арх. Јосиф НАЈМАН
==

У недељу, 26 овог месеца,

одржаће се у 10 часова пре

подне редовни састанак до-

писника „20 октобра“.

Састанак ће се одржати У

просторијама библиотеке,

Влајковићева 8 1 спрат.

Моле се дописници да ово-

ме састанку присуствују.

Уредништво.

 

витеза од Фолтона
После победе Демократског блока у Пољској

 

 

    

   

  

 

Ватикан прикрива југосло венске ратн
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бољи сарад-

    

ПРЕД. ВЕЛИКУ ГРАЂЕВИНСКУ СЕЗОНУ

 

Стручно оспособљавање.

грађевинских радника

 

'

Шта је учињено да се побољша положај грађевинаца

- 3“ претстојећу

·

грађевин-

ску сезону припремају

се најобимнији планови, од

чијег зстварења зависи побољ

шање тешких станбених при-

лика Београда.
Наступајућа грађевинска се

злна, по предвиђеним планови“

ма, биће интензивнија него ма

која до данас С тим у вези

поставља се питање обезбеђе

ња стручних грађевинских ка

"дрова који су У прошл“ј сезо-

ни, иако по обиму далеко сла'

бијј] од ове која се припре,

ма, недостајали:
Појава да огроман број У

ченика у привреди одлази У

металце, којих данас имамо

довољно, избегавајући рад У

другим струкама, изазвала је

и недостатак довољног броја

потребних младих грађевин-

ских кадрова. На избор пози
ва и избегавање грађевинске

струке пресудни значај има 0о-

колност да је посао грађевин“

ских стручњака сезонски им не

траје дуже. од седам до осам.
месеци у години.

У Совјетском Савезу посао

грађевинаца није сезтиски- То
се постиже на тај начин што

се у лето раде углавном спољ
ни радови, а у зиму унутраш-

њи, или се ради на Затворе-

ним, покривеним скелама: На-

ше грађевинарство, да би се
олакшао положај грађевинских

радника и да би се радило

без застоја, мора и треба да
узме тактђе овакав правац и
'овакав плански начин рада.
Треба омогућити да се извесни
делови за градњу: степенице,

надптрозорници, потпрозорници,

раде зими у затвореном прссто“

"ру у исто време док се обрађу“
је (малтерише, ставља под, вра
та и друго) унутрашњост пре-
ко лета сазиданих и споља о:
брађених зграда. Са таквим
послом већ (се отпочело ну
овој години.
Тиме што посао грађевина-

па излази из оквира радне се:
зоне биће уклоњен један од
узрока слабот прилива младих
кадрова у ову струку.

Али, народне власти, као и
руководства наших државних
тв синдикалних органа, ишли

су још и даље у побољшавању
животних услова грађевинских
радника. Нова уредба о пла
тама, која је у припреми, пред:
виђа плаћање _грађевинских
„радника по највишој тарифи.
Тиме што ће грађевинци бити
У лрвој категорији и имати
–———_—————————_——_____

Курсеви 30 мотичаре при рејонским народним одборимо
у () мах после ослобођења #2-

ше земље морало се, и
пре доношења Устава, присту-
пити регулисању питања скла-

пања оних бракова где брачни
супружници нису хтели из би-

ло којих разлога да брак скла
пају пред црквеним органима.
Тада су народне власти у 0-

квиру Одељења унутрашњих
послова основале Отсек за
грађанска стања пред којим
су склапали бракове и увође-

ни — регистровани у нарочи-
те књиге, а венчавање је обав-
љано пред чланом ИНО-а гра-
да Београда повереником
Одељења унутрашњих _посло-
ва. Први такав брак регистро-
ван је дана 16 маја 1945 годи-
не. .
Отада је настављено редов-

но регистровање свих оних ко-
уји су желели да брак слопе
пред органима народних вла-
сти, тако да је до ступања на
снагу Закона о браку и Зако-
на о државним матичним књи-

послова

гама, тј. до 9 маја 1946 године,
регистровано у те привремене
матичне књиге око 3.400 бра-
кова,
Закон о државним матичним

књигама ступио је на снагу 9
маја 1946 године, али да би и-
сти могао. бити уведен у живот
морало се приступити изгра-
ђивању Кадрова који би у ре-
јонским народним одборима
могли обављати ову службу.
Тако је, половином новембра
1945 године, Претседништво
владе НР Србије у заједници
са Министарством унутрашњих

Србије и Одељењем
унутрашњих послова ИНО-а
образовало, курс за матичаре
који је трајао 2 месеца, а слу-
шало га је 30 слушалаца. На
курсу су се прорађивали Основ
ни закон о браку, Закон о др-
жавним матичним књигама, од-
носно њихови пројекти, као и
литања из · администрације.
Курс је са успехом , завршило
23 слушалаца, Који су одмах

"тања, на којима

после тога распоређени по ре-
јонским народним одборима
ради организовања ове службе
и вршења припрема за дан 9
маја 1946 године, када је За-
кон о државним матичним Ккњи
гама ступио на снагу и када су
извршени први уписи у књигу
венчаних, рођених и умрлих.

Кадар матичара је био млад,
научи и да од себе. Да би се
али је имао воље да што више
те тешкоће бар донекле откло
ниле и да би се завела једно-
образност у тумачењу закон:
ских прописа заведени су не-

дељни часови тумачења зако-
на и решавања конкретних пи

присуствују
сви матичари и који се и да-
нас, после скоро годину дана,
још увек непрекидно обављају.

Ступањем на снагу Закона о
држављанству и доношењем
Правилника за његово изврше“
ње, матичари су добили још
једаннови задатак ~— припре-

мање и издавање сведоџби о
држављанству.

Тако се услед повећавања
свих ових послова, Као ну
след одласка неких матичара
на отслужење војног рока по-
јавила потреба за новим мати-
чарима. Увиђајући ово, ИНО
града Београда је у сагласно-
сти са Претседништвом владе
НР Србије и Министарством
унутрашњих послова Србије
организовао нови једномесеч“
ни курс, који данас посећује 18
матичара ; службеника ИНО-а.
На курсу, који је поче

децембра 1946 године, ПА
се Закон о браку, Закон об др:
жавним матичним књигама са
свим упутствима у вези са у-стим и практичним вежбањима
Закон о држављанству са Пра
вилником за његово Изитев
и напослетку слушаоци доби“јају основне појмовеПа 0 админи

вођењу деловоднпротокола, регистра и пенб

"том

плате Као и остали радници

уврштени у ту категорију по-

стићи ће се њихово потпуко

изједначење са металцима, јер

стварно значај њиховог рада

једнак је са значајем рада ме

талских радника.

Потребе за грђевинцима вез

лике су и зато је било неоп=

ходно обратити пажњу на њи

хова стручна уздизања. Ме

сни одбор грађевинаца, схва»

тајући правилно значај .спо“

собвих грађевинаца за успех

у првој години планске при-

вреде, организвао је, у зајед“

ници са Министарством грађе-

вина и својим Савезом, већи

број стручних курсева, на к“

јима ће грађевински радници

употпунити своја знања, спре-

мајући се за велике напоре

који претстоје у првој години

планског рада.

Зидарски стручни курс посе-

Бује 150 људи, тесачки курс

40, асфалтерски 35, калдрмџи-

ски 28, курс за радове ксил ли

23 -радника, . полирски

(курс за руководизце) посећу-

„је 46 људи, виши стручни курс

'Средњо-техничкој школи
16 људи и 1шестомесечни мо-

лерско фарбарски _кугс 40

људи. Укупан број посетилаца
ових курсева је 378. Њима ру-

к"воде инжењери и други

стручњаци из „Ограпса“, „Ком
грапа", Министарства грађеви-
на и ИНО-а,
" У плану градње за идућуго“
дину предвиђа се подизање

монтажних стан“ва. Ти станови
биће грађени од старог мате-

ријала и отпадака, цигле, шља“
ке итд. од синтетичког мате-
ријала, чиме ће бити омогуће“
на огромна уштеда материјала
и искоришћавање онота што
се до сада бацало. Да би успех
био што већи, да би рад биз
бржи, потребна је ортанизова“
ти курсеве за учење ове спе
цијалне врсте посла при спае
јању готових делова монтажа
них станова: При овоме нар»
читу пажњу треба обратити
на то да курс обухвати са јед“
не стране најспособније радни“
ке који ће брзо схватити овај
нов начин рада, а са друге што
више младих до сада у грађе
винству не ангажованих људи
који ће се специјализ:вати 34
ту врсту послова.
Посматрајући рад грађевие-

ских радника У другим земља"
ма, у првам реду у Совјетском

Савезу, намеће се логичан 34-
кључак да наши грађевинци
морају још много да уче, да се
усавршавају и учине свој рад
рационалнијим, У новембар“
ском такмичењу број „ударни-
ка • грађевинаца у Бе:граду
износио је око 140.
Али, при рационализгцији У

грађевинским радовима 267
љи пример могу да нам буду
радници

–

Совјетског Савеза,
Код њих постоје радне брига-
де које у току једне смене
поређају по 81.000 цигаља (бри
гада Максименка из. Новоси“.
бирска). '

Међутим, код нас се до да
нас није обраћала довољна
пажња рационализацији рада
на грађевинам, Екипе нису до
вољно уигране, постоји још
увек известан антагонизам ста-
Ријих, који чувају своја зна"
ња, према млађима који уче
занат, |
Нова година пред Централ“

ни одбор, Централну управу
и Месни одбор грађевинаца
ставља низ мбимних и значај
их задатак од чијег правил-

ног решења зависи успех при
изградњи толико потребних
станбених просторија, држав“
них 'надлештава и фабричких
зграда Е а

на

24ЈАНУАР 1947 _



"24 ЈАНУАР 1947,

  

  

 

МОБИЛИШИМО СВЕ НАШЕ СНАГЕ ЗА ПОТПУНО СПРОВОЂЕЊЕ У ДЕЛО ОДЛУКА ЧЕТВРТОГ ПЛЕНУМА ЦОЈСЈ
|

Годишње скупштинеподружница

"треба што боље припремити
рајем децембра прашле
године Централни од“
бор Јединствених син.

диката донео је одлуку о спро
вођењу бедовних годишњих
скупштина подружница. У тој
одлуци стоји да се годишње
скупштине одрже до 1 априла

ове г "дине,
Значај спровођења

_

годи
шњих скупштина синдикалних
подружница најбоље се огледа

у задацима Који стоје пред

сваком нашом синдикалном
подружницом, Те задатке нај
боље је падвукал и на њих У

казао Четврти пленум Цен
тралног одбора ЈСЈ у доноше“
њу својих одлука. Најкрупнији
м највећи задаци су они који

се, У вези са преласком на
плапску производњу, у вези са
спров 'ђењем електрификације
и нидустријализације наше зе-
мље, плстављају пред раднич“
ку класу. Решавање и савлађи-
вање овако великих задатака
тражи од наших синдикалних
подружница далеко већу спрем
ност, чврстину и оперативност
да би могле бити способне-ла
решавају све проблеме који

мскрсну пред њих.
Овог лдишње

дружнице не смеју се схватити
жал нешто формално, Оне не
треба ла буду саме себи циљ,

" Напротив оне морају да послу“
' же Као моћна полуга и срете
ство за још већу мобилизацију

"радника и намештеника за о

стварсње свих оних привредних
задатака Које поставља наша

планска привреда — наша дрг
' жава.

Наши нови управни одбори,
"који ће бити изабрани на го"
дишњим скупштинама, затим
пододбори, комисије и групе,
које су недавно формиране
или које су још у формирању
треба да нађу праву садржину
по свим секторима сва рада
и делања Д> сала се показа
аало да многи пододборни и ко"
мисије у подружницама нису
ташли садржај свога рада, зни
често не знају шта да раде и
како да раде, а мање више у
миштим подружницама постоје
сам» формално, Значи да се У
нашим подружницама треба
модилисати но ангажовати члан
ство на решавању ових и
сличних питаља:;

ђу да кроз такмичење булу
збухваћени широки редови
радника и намештеника како
би се постигла што већа про-
дуктивижт у раду, уз што ма
ње трошкове производње, уз
што већу уштеду и чување
материјала и сретстава про
иззодње, уз што  масовлији
рад ин проналаске, са већим
радлом

_

дисциплином, са ци
љем да се плапови производње
испупе и премаше пре предви“
ђепг рока;

2) да се по питању брите и
старања о исхрани и снабде
вању радника и' намсштеника,
одећом, обућом и огревом у
пуној мери заложе све наше
подружнице како би радници
и намсштеници добили све опо
што је нежтходно потребно
за њихов живот и живот њи:
хових порчдица — што им у
данашњим могућностима пру-
жа наша народна власт. У том
правцу ако се десе пропусти и
трешке код сргапа за снадде
вање треба на врсме интсрве-

нисати,
3) да се питању чувања

живота радника и намештени-
ка на раду посвети већа пажња
и радници заштите ол свих
техничких и хигијенских непо-
тодности и незглда и да се у
том правцу предузимају по:
трсбне мере Код управа пре-
дузећа ла би се на време за:
штитили од таквих опасности:

· Досадашње искуство нам го
вори да су се дешавали разни
нссретни и немили случајеви а
наше подружнице као ни управе
предузећа нису претходно ни:
шта предузимзле

4) да па питању просветпог
гада окупимо_ што већи бро,

радника, другова и лругарицз
чији ће задатак бити да раде
на искорењивању

–

неписмено»
сти међу ралничком класом
прско апалфабетских течајева
а потом ИМ ла ангажују н обе:
збеде што веће учешће радни.
ка и намештеника у осталим
грапама културно · пр:ветног
рада. |

Бу да на питању социјалног
осигурања и заштите здравља
радника и намештеника У ПР.

ром реду настоје да се наше
плапство упозна са зактном >
стцијалитм осигурању, о томе
шта пружа наше н во социл
но осигурање радничкој класи,

· другом реду треба спровести
масевну Контролу над спро-
всђењем свих уредаба ни про
писта из области социјалног 0•
сигурања, тако да то спров“
ђење буде правилно и ефика-

#.

скупштине по«

   

 

ИРАин ги

20 окто

 

сва, п у трећем реду мора се

настојати да се Код нашег

чланства разбије стари однос
схватања према социјалном о

сигурању, јер су се у том по-

гледу десиле корените проме:
не, ' .
Ето на свим питањима и

многим другим треба преко
годишњих скупштина јаш јаче
и шире мобилисати синдикал-
но чланство. Преко правилног
и успешног решавања ових
задтаака најбоље се и најкон
кретније спроводе у живот
одлуке Четвртог пленума Цен-
тралног одбора ЈСЈ.

Значај редовних годишњих
скупштина огледа се и у томе
што ће се преко њих ·пра“

. вилним избором управних од-
бора увелико допринети да-
љем јачању и организационом
учвршћивању наших синдикал-
"них организација. Од подру“
жнице од састава њеног упра“
вног одбора, њене чврстине #
оперативности као основне ће-
лије у синдикалном покрету,
зависи и чврстина осталих син-
дикалних организација. Подру“
жница је непосредни спрово“
дилац, како својих одлука та=
ко и одлука виших синдикал-
них форума. Опа непосредно
руководи чланством и одгог
ворна је пред њим као и пред
вишим синдикалним форуми“
ма. Зато. управни  лдбори по»
дружница треба да буду спре-

мни како би подружница има“
ла што веће успехе у своме
раду. Треба настојати и тру“
дити се, а то је задатак свих

синдикалних активиста и члан

ства у подружници, да у нове

управне олборе булу изабрани
најзаслужнији но  најсавестији

ралници и намештеници, При
избору новог управног одбора

треба истаћи наше најбоље Уу-
дарпике и новаторе, ипжињере,

техничаре као и адмипистра“

тивно особље, Укратко треба

истаћи опе лругове и другари“

це који су својим радом н по-

жртвовањем стекли популар-

ност и позсрење међу члат

ством. Избор упратиот олбо“
ра подружнице треба ла буле

такав, ла се не би лесело ла

после ктатсот восмена. исктсте

Це

 

проналасцима

_

најбоље
могу да нас обавесте,

сами новатори.
Жика Попов, аутомеханичар

тараже „Београд“, пронашао је
нлво начин заливања  лежећих
и летећих лежаја, као и нали“
вања, спољњег и унутрашњег,
шоља за фордове аутомобиле

„Досад се наливање срцем
и летколбном вршило ручно.
Трајало је код добрих мајсто-
ра најмање један сат, а квали
тет рада није увек би» соли
дав, Ја сам. омогућио, помсћу
центрифугалне силе са својом
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Нотреба за мењањем поједн-
них другова зато што се при

избору није довољно водило

рачуна: Значи да у управне

одборе треба да уђу такви

другови који имају смисла И

воље за синдикални рад. До-

садашње искуство нам говори

ла су се на прошлим годишњим

скупштинама учинили

_

разни
пропусти тако да су нам упра“

ве подружница требале честе

промене, услед чега је ометан

правилан рал у подружницама.

· Да би годишње скупштине
подружница биле са успехом

свуда одржане треба већ сада

приступити њиховим припре“

мама, Овај посао очекује све

Месне олборе, управне одборе

и синликалне активисте. Овај

посао треба обавити тако да он
нимало не иде на штету на
шег радног такмичења и оста-

лих редовних дужности и по"

слова које обавља свака по“

дружница. Напротив, припреме

за годишње скупштине и саме

скупштине, треба ла лају још
већег полета и још веће ре-
зултате у такмичењу и обна“
вљању осталих послова, Треба

волити рачуна ла се годишње

скупштине одрже првенствено

у оним полружнипцама Које су
свршиле већ до сала основне

задатке т. |. поставиле и при“

хватиле такмичење, спровеле

организатионе мере које је по-

ставио ТУ Пленум итд. Оне

подружнице које још нису ове
ствари свршиле могу касније

олржати годишње скупштине.

Исто тако не треба схватити да

сада свака подружница треба

да одржи годишњу скупшти»

ну. Не треба заборавити да У

Београду има већи број по-

дружница које су недавно и

мале скупштине где су иза»

брани управни одбори. Ово је

дошло отуда што су многи

наши савези после заседања

Четвртог пленума извршили

низ организационих. промена

како су то одлуке Четвртог

пленума поставиле. Зпачи да у

ТИМ подружницама сала "не

треба сазивати годишње скуп-

нтине. Месни одбори треба на»

рочито ла воде рачуна при са

 

новоконструнсаном

_

машином,

да се та операција врши ма

шински и да траје свега пет

минута. При томе се постиже

стопроцентна хомогеност и из"

држљивост материјала.

Матинским радом, мојом ме»

жодом, омогућено је наливање

Фордових шоља истовремено

споља и изнутра: Д> сада то

није рађено никада код нас

Старе шоље су бацане, а сада“

не само што можемо ла обно-
зимо старе, већ имамо. могућ
ност да радимо ' потпуно нове
шоље,

 

    
24--1947 '

 

 

Претпродаја улазница пре подне ол 10—12 час. За

јеаој

иирвеинатРНАЕНуаа

колективпе посете синдикалних подружница и устано-
· А

 

ва, а за остале на један сат пре почстка претстава.

алата

аза

пио

рннинИнИИнИИИИ

 

 

 

 

по зар ве појмен са а МАРИЋ

БАР_

   
   

стављању распореда за своје
подружнице поводом одржа-
вања годишњих скупштина, да
оне подружнице које су про-
шле године касно одржале
годишњу скупштину оставе за
касније.
На претстојећим годишњим

скупштинама садашњи управ-
ни одбори треба да поднесу
извештај како о своме раду,
тако и о раду целе подружни-
це у протеклој години. Ови и-
звештаји треба да обухвате
све секторе рада и деловања
подружнице. Они треба да бу-
ду што конкретнији и исцрп-
нији. Из њих чланство треба
ла лобије сумарав преглед рг-
зултата

с"

рада подружница.
Кроз извештаје и анализу о
раду и животу У подружници
треба поџртати како успехе
тако и недостатке и грешке,
који су се испољили у орга-

низацији такмичења, на пољу
културно-просветногт рада, У
снабдевању, фискултури итд.

То значи да се треба критич-
ки им самокритички понети
према свим својим грешкама
и Слабостима. После извешта-
ја н кроз дискусију која тре-
ба да протече у конструктив-
ној критици ин самокритици
чланство У кашим подружни-
цама греба да извуче поуке,
искуство и закључке за свој
будући рад који га очекује.
Ако се правилно схвати зна-

чај и важност годишњих скуп-
штина подружница о чему смо
напред говорили, ако се ове 2-
држе уз пуно залагање и уче-
шће. Месних одбора, садашњих
управних одбора и синдикал-

жих активиста, онда ће голи-
шње скупштине заиста пости
ћи свој циљ, онда ће оне за-
иста моћи извршити даљу мо-

билизацију радника н наме“
штеника на конкретном сппо-
вођењу у живот одлука Че-
твртог пленума

–

Централног

одбора, на спровођењу и о-

стваривању државног привред-

ног плана, електрификације и

инлустријализације наше зе-

мље.

Јосип МИШКОВИЋ
с. већа

 

  

Какосам дошао та идеју да
створим машину» Видео сам

да ручни рад траје дуго и ла
је квалитативно слаб, поред

тога није било довољно мато-
ријала, лобре композиције, У
гаражи су стајали аутомобили

по три мосеца само због тога

што није било шоља. М ето,

сама по себи наметнула ми се
мисао: зашто не бих покушао

да упростим радР Никада ра'

није није ми пдал> на памет

да проналазим, а овога плута

лошло је само од себе. Ноћу

нисам могао да спавам. Лежим
будан ни размишљам; немамо

довољно кадрова, немамо ма-
теријала, кола стоје због јел“

вог најобичнијег делића, И

родила се мисао о машини, Це-
лу сам је створио у глави и
саградио од старог материјала

за недељу лана. Копкало ме и
проншао сам. Сала посао струч

њака ради и збичан, неквали

фикован радник. До ланас смо
помоћу новоизливених лагера
оспособиали пет аутомобила.

пракси кола су се показала
одлична, Као ла су изишла из
фабрике. Птравићемо их још
стотинама,

Али чим сам завршио -са јед-

им, почео сам ла кујем пла“

нове и за лруге. проналаске,

друге начине усавршавања

рала. Сала имам нацрте за

специјалан _скидач лагера И

диксни неприступачних за из-

влачење, затим напрт апарата

за намештање шрафсваи нит“

ни:на неприступачним местима,

који је потребан за све посло-

ве. У металној струци и, као

треће, израдићу апарат за про:

налажење реда паљења. на бен“

зинским "моторима: · Напрте за

сва "три апарата већ. сам свр"

ши сада их- треба само изра-

-дити, ен -

Потребне су нам машине,
треба повећати производњу и
упростити рал, мзхрамо сами
ла се ловијамо и стварамо...
Па,. ствараћемо, нећемо да за
висимо ни од кога“ !

Тим речима завршио је св“је
излагање новатор Жика Попов

Мајско такмичење текшто
је отпочело, а у нашим преду-
зећима бележе се нови радни

_ Успеси и нова усавршавања

производње“
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Мајстор Мирко Тодоровић са пронађеним справама.
д ·
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Нови проналасци који

олакшавају оправке

аутомобилских мотора
ЈА пливање и обрада лаге-

ра при оправци аутомо“

билских мотора био је до са-

да веома спор поса: за који су

морала ла се употребе два

радника, Мирко

_

Тодоровић,

аутомеханичар у гаражи Гра

напа на „Сајмишту“ конструи

сао је три справе помоћу ко

јих се наливање и обрада ла-

гера вегма брзо обавља и по

стиже се велико повећање про

изводње, .
Прва справа за наливање ла“

гера веома је једноставно кон-

струисана: Раније су прављени
калупи за наливање од плеха,
а сушени са земљом и леткол“

мом. Био је то веома спор по
сао, лагер је био нелрецизн“

наливен. тако да није био ком

пактан са белим металом.

Помоћу справе за наливање,
коју је конструисао Тодоровић,

наливање се врши прецизно
брзо како код летећих тако И
код лежећих лагера, Справа се
загреје заједно са клипњачом
и пад температуром се налива

истопљени бели метал у лагер,

тако да је бели метал компск-

тав са лагером и без рупица.
П моћу ове справе може се
витти ветма бпзо ми птетиги»

МА

  

Жика Попов крај свога прона-
ласка '

 

 

Шездесетогодушњи

пензионер отиш:о

на омладинску,

пругу
тп ездесетоголишњи Живојин

Ковачевић је пензиони“
сани инспектор поште, прет-
седник Удружења пензионера
Четвртог рејона и члан Извр-
шног одбора Народног фрон-

та Четвртог рејона. Одличан
је фронтовац и на раду је у-
век показивао младалачки по
лет и одушевљење. Ипак је ми-
слио да још довољно не лаје"
својој земљи и одлучио да јој
своју стручност стави На ра-
сположење. Кад је Централно

веће Народне омладине Југо-
славије поставилс На свом по•
следњем састанку пред омла~
дину Југославије задатак ла
изгради пругу Шамац—Сара-
јево, стари Ковачевић се од-
мах. упутио у Централно веће
и замолио да га упуте у штаб
у Зеницу, ла као стручни по-
штански службеник припреми
и организује пошту на омла.
динској прузи. Кад му је Цен-
трално веће одобрило оллазак, '
он је изненађеним дтуговима У
Извршном олбору Фронта ра-
досно саопштио ла и он одла-
зи на Омладинску пругу. О-
младина Четвртог рејона оду-
шезљена овим лепим примером
приредила је пред оллазак
старог Ковачевића испраћај на
железничкој станици.

Д. БЕАТОВИЋ
| 

наливање лагера код свих вр“

ста експлозивних мотора: На

овој справи не отпала уопште

материјал, нити се баца, и по-

стиже се уштеда у материјалу,

лок се при ранијим методама

рада бацао мтеријал. Произв-д

ња се са хвом справом убрзава

за 300 ло 500 од сто. Рад на
овој справи је веома једноста»
ван и њом може да рукује чак

и шегрт,

Друга справа коју је кон-

струиса: Мирко Тодоровић У“

потребљава се за обраду лете“

ћих лагера. Раније су се летећи

лагери обрађивали на дребан“

ку и рад није био прецизан“

Дешавало се да се клипњача

извије и због тога је при упо~

треби клип у цилинлру имаго

трење и лагер се брзо истро“

шио:. На дребангу такође ла~
гер није могао да буде завр“

шен већ је ишао јлш и на ру“

чно стругање,

На новој справи постиже се
прецизна обрала летећег ла»

гера са микрометарским спра-

вама и цео посао обраде може

да се сврши за десет минута,

Пре проналаска ове справе је-

дан радник је за осам сати

рала обрађива; свега јелан ла-

гер, док се са новом справом
тај посао свршава за лесетми

нута и постиже огромно убр-
зање производње, Такође, ла“

гер обрађен на нову справи

тје' завршен и спреман за упо-

требу, лок је пре морао ла иде

на ручно стругање при чему

је доста материјала отпадала

Трећа справа употребљава
се за сбраду лежећих лагепа:
Са овом справом лежећи лаге“

ри · се истовремено обрађују,

са истем прецизношћу Као и на

справи за летеће лагере,

Сав рал наливања и обраде

лагера на новоконструисаним

справама може ла ради јелан

радник, и то у веома кратком

времену, док су раније тај по-

сао радила два радника,

Проналаспи механичара Мир“
ка Тодоровића значајни су и
треба да се уведу у све гара~
же. Новатор Мирко Тодоровић
конструнсао је три справе ве“
ликим трудом и оскудним срез,
ствима — ол старог гвожђа
Ов је као и сви новатори вре,
дан, скроман и пожртвован
на послу и једина му је жеља

да му се проналасци тримене
и у другим гаражама и олакша
посао ралнипима кои немају
ове справе. Механичар Тодоро“
вић још је један пример разл
ника ствараоца Који на но»
начин прилази послу са жељом
ла п"већа произволњу и што
више допринесе изградњи.
процвату своје земље,

| “ зе џ

НОВАТОР МИХАИЛО БАРТО-

ЛОВИЋ ДОПРИНОСИ УШТЕ~

ДИ МАТЕРИЈАЛА

вакодневно-се појављују
по фабрикама ралнипи“

новатори, досад непознати љу-
ди, из редова радничке класе,
који убрзавају процес пронз=
водње и подижу продуктивност
рада.. Њихова су имена понос
свих трудбеника наше земље,
они су најбољи радници, слав-
љени и поштовани од народа.
Индустрија мотора у Ракови-

ни дала је пре неколико лана,
осим низа новатора, још јед-
вог. Један ол најбољих меха«
ничара Индустрије мотора Ми~
хаило Бартоловић, пословођа
одељења, пронашао је патент
којим се убрзава целокупна
производња у одељењу за 50%
и постиже се месечна уштеда ·
у материјалу просечно у вреде
ности од 4.500 динара. Овог
одличног радника —, новатора
предложила је синликална поч

дружница за награду, _.

| Ј | М = :
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  | И звршни народни одбор о
о Р сновао је почетком 1945

године пољопривредно преду“
зеће „Градска економија“. Пре
дузећу је додељено 770 хекта.
ра плодне земље у Панчевач“
ком Риту, ичвентар у вредно
сти сол 39,000.000 динара и
11,000.000. динара капитала за
пословање.

„Градска економија“ оспова“
на је са циљем да се произво-
дима одгајеним на земљишту
У Панчевачком Риту побољша
исхрана становништва Београ“
да и да се утиче на смањење
цена по београдским пијацама.
Требало је да предузеће снаб.
"дева Београд у првом реду по
врћем, а затим месом, живи“

ном, јајима итд.

Тако је требало да буде. А“
ли, за добро пословање био је

| потребан и добар руководилац.
| Директор Градске економије

Александар Арсенијевић није
; бис добар руководилац и пред
· крај 1945 године, када су ре

зултати сумитани испоставило

се: да је у Бесном Фоку оста“
ло незасејано 200 јутапа зе.
мље, да је на имању „Реве 1"
угинуо већи број свиња, да је

| пропала велика количина сена,
да је директор узимао намио“

нице за себе иако на то није

имао птаво, да је на имању
„Реве 2" пропало пет вагона
поврћа, ла је уппавни одбор

био слаб. ла синликална по"
лружнипа није благовремено

упозорила надлежне на непра-

вилан рад у предузећу, итд,

тд.

Кривпи су смењени и нашли
су се на оптуженичкој клупи,

Своје неуспехе, непразилности

и пропусте. талањи директор
бранио је изговотом „ла није
било услова“ за бољи рад,

У 1946 години руководство
Гралече економије је измење“

но, Дошли су други људи, ко-

јима је било лако ла извуку

кописну поуку из догађаја 0"

дигретих на имању и из њихо.

звог нелепог епилога.

Ново руководство, знајући

за репије пропусте, могло је,
" и требало је, да послове у пре
дузећу постави на злпаве те"

меље и “чини корисним за гра
ђанствог Београда.

„У ово је требало ла буде.

Међутим. на крају 1946 године
могла је да се констатује ЧИ“

њениџа, да“ тога умодта, НОВ

дитектоћ, а мо синдикална по
дружнипа нису учинили виттта

да се наслеђено стање из 1945

побољша. Синдикална

–

подру-
женипа није предузимала ни

какве мере да стане на пут не.

правилностима, управа такође,

директор и поједини чинозни“

ци наставили су да „раде“ по

узору на своје претходнике и

тако је корист од 770 хектара

плодне земље и у 1946 години

била скоро никаква.

Око 250 хектапта земље Град.

ске еманмије остала је и У то"

"ку 1946 године необрађено.

Бунар за наводњавање, који је

„почео да се ради још у ТОКУ

1945 голине, није завршен. У-

права предузећа није волила

рачуна постављеним јој зала“

има. Нети депектер предузећа

Ратисав Копићанаци њему под“
ређени руксвелиоци осећали су

се на имању Гралске економије

Хао на свом сопственом газдин“

ству, делећи и располажући

произвздима по сопственом на“

хођењу. Службеници Економи

У. је, зајелно са управником Жи“

| вотбм Петковићем, снабдевали

су се без ограничења свим по"

"требним артиклима произведе“

| ним на имању У месецу новем“

Ћ 'бру 1946 године службеницима

б су дељена јаја. млеко, месо и
"другу Петковић је својим слу“

жбеницима дозвмио ла лрже
ва имању по 70 до 100 комада

кокстију по 20 гусака да хране

„ва, Свекако да међу крадљив“

оцима има и чиновника који
станују на имању.

_На имању „Реве 1“ редовна
је појава да стока угине. У:
"врок томе је несавесност вете“

ринара и небудност управника.

У низу неправилности појав
_љује се и случај нерационал-
"ног коришћења радне снаге ко

„ ја је од стране Економије пла>
_ћена да ради на пољопривред-
ним радовима, а употребљава
„с6 за чишћење станова поједи“
_них службеника и за разне
друге послове приватног ка.
рактера. Код Животе Петкови“
ћа свакодневно у кући ради
један до два радника (логора.
"ша), 1

"Директор предузећа Корића“
"нап све ове појаве сматра као

нешто нормално и не види да
"је било ма какве неправилно

сти, Живота Петковић осећао
се као сопственик имања ко

  
 

| , ПРИВРЕДНО ПРЕДУЗЕЋЕ КОЈЕ ЈОШ НИЈЕ НАШЛО СВОЈ ПРАВИ ПУТ

 

јим управља, директор Кори
ћанац то није приметио.
Синдикална подружница би“

ла је обавештена о свим слу:
чајевима неправилног рада и
није предузимала ништа да би
спречила злоупотребе. Руко“
водиоци подружнице и њени
чланови задовољавали су се
само констатацијом да све оно
што се чини није добро мн о
томе су писмено обавештавали
директора и управу предузећа.
Међутим, нико из подружни-
це се није потрудио да се не

правилности уклоне, да од сво
јих чланова захтежа  исправ-
ност и дисциплину у раду, да
се о ралу договара са управом
прелузећа. Уместо јединства
акпије и рала постојао је јаз

између управе предузећа и
подружнице. Ни на једној стра

— Јиоиично газдовање | „Рралској ононониј“
ни није било добре воље да се
постојеће стање поправи и сви
проблеми реше онако како је
то било потребно. .

Живота Петковић и Радисав
Корићанац главни су кривци

за неправилности у раду „Град
ске економије“. Код њих није
постојао осећај одговорности
ни брига за народну имовину.

Расипање народне имовине
не сме се дозволити а штето“

чине треба најстрожије казни“
ти да би се оваквим и сличним

појавама једанпут 3за свагда

стало на пут и ла би од др
жавних предузећа широке на“
ресдне масе имале стварне ко“
ристи, јер су та предузећа
рали њих и основана.

Циљ „Градске економије“ не
сме убудуће, као до (ада, да

буде само ухлебље и осигура“

ње удобног живота њених на-

мештеника. Предузеће мора да

пође новим правцима, да у овој

години особље уложи пуне на“

поре на снабдевању широких

народних слојева Београда, да

се обради свака стопа земље

и ла се побољшају односи из“

међу управе предузећа и син“
дикалне подружнице.

(Само Коренитом изменом и

реорганизацијом рада предузе.

ће ђе моћи ла даље опстане,

испуњавајући залатке који се

пред њега постављају

А оне који су злоупотребља-

вали свој положај, упропашћа

вали народну имовину и тиме

били немилосрдни према на-

роду, треба такође казнити

без милости. ·

 

ВЕЛИКИ ХОТЕЛ
ПРЕТВОРЕН У ИНТЕРНАТ

еоград је центар култур-

ног, политичког и при“

вредног живота наше земље И

у њему се налазе сва савезна

министарства, министарства ла

родне Републике Србије и нај-

важније

_

културне установе.

Савкодневно допутује велики

број људи, већи него икада пре

рата, из свих крајева наше зем

ље да свршава своје послове.

Наравно да већина путника

који допутују мора да се сме"

сти по хотелима. којих данас

нема довољан број, нити посто

јећи имају довољан број соба

та

ЗИ
Д

НА КОНФЕРЕНЦИЈИ У ПЕТОМ РЕЈОНУ ИЗНЕТИ СУ КОРИ-
» СНИ ПРЕДЛОЗИ ЗА Попова РАДА НАРОДНОГ

 

Народ указује помоћ

својој власти
свом годишњем извештају

Народни одбор Петог ре-
јона осврнуо се, поред осталог,

на помоћ активиста Фронта и
друтих масовних организација. У
1946 години одржано је 76 кон-
ференција, на којима је било

преко 20 хиљада присутних и
977 дискутаната по разним пи.
тањима. Око 9 хиљада лица по:
магало је на пописима, издава-

њу потрошачких карата, прикут

њању индустриских

–

отпадака,
итд. Бипо је више стотина савет:
нинка, који су редовно узимали

учешћа у раду Народног одбо-
ра.

На конференцији претставни“
ка масесвних организација и гра-

ђана Петог рејона, одржаној по“

водом годишњег извештаја, ра-

звила се жива дискусија баш

по питањима боље оргачизашије

помоћи народним властима. И-

станнуто је да је помоћ меса

најчешће указивана по питањи-

ма сонијапног старања и снаб-

хевања, а мање по питањима

ваплате пореза, културно • про:

светног рада или станбених про“

блема. Да би се тај недостатак

отклонио указано је на потребу

учвршћења

_

савета при овим

службама. Савете треба проши-

рити и поставити на бољу осно“

ву, одржавати ; с њима редовне

састанке и постављати пред њих

вонкретне задатке.

Претставници синдикатно ор•

танизованих рапника запазили

су да је потребно јаче антано

вање ових у решавању разних

питања власти. Они су истакли

да њихова помоћ у том правцу

није била пружена у оној мери

у којој ју је потребно дати,

Претставници Фронта указт

пи су на потребу упознавања

широких маса са законима и

уредбама, путем

_

предавања,

конференција и уопште путем

чешћих и брдјнијих састанака,

на којима би се ова питања

објашњавата, У прошлој години

је, истина, било неколико та-

хвих конференција, на којима

та, те разних провера у вези

с тим, истакнуто је да саветни“

ци и повеђеници Фронта треба

са више одговорности да обав-

љају послове, којих су се до

бровољно прихватили.

Милош

|

МИЛИЧКОВИЋ

ж

Пример за похвалу
Р едак пример поштења по-

казао је службеник Мини

старства спољне трговине Ла-

зар Петровић. Он је на улици

нашад чек на двадесет шест

хиљада динара, који је гла-

сио на доносиоца,

Иако је врло сиромашан, мо-

гао да га искористи, Лазар Пе-

тровић је чек предао Мини-

старству народне одбране у

Београду, које је и издало на-

ђени чек. Тако је изгубљени

чек лако пронашао свога

правог власника, који је, изне-

нађен овим примером поште“

ња достојном похвале, награ-

дио Лазара Петровића, преко

Министарства народне одбра-

не са 2000 динара.

"Овакви примери сведоче 6

изванредној свести и поштењу
наших грађана.

Јелена СТАНИМИРОВИЋ,

 

НЕБРИЖЉИВОСТ ПРИ ЧУВА ЊУ ПОТРЕБНОГ МАТЕРИЈАЛА

 

Гастенератори на „Сајмишту“

леже на отвореном пољу

Гастенератори касну на Сајмишту

[Поред гараже Гранапа на
„Сајмишту“ стоји напољу,

кисне и рђа од Јануара 1946

године 240 комада гас-генера“
тора и седам пољских кухиња,
што је све остало као ратни

плен од немачког окупатора.

П. Ф. Јудин:

Пуштенаје у продају МИсве-

| ска „Политичке библиотеке"

СОЦИЈАЛИЗАМ
И КОМУНИЗАМ
„Политичка библиотека“ из-

лази сваког првог и петнае-

су тумачени поједини закони,

али то ни издалека није оно

што треба учинити у том праз

цу. |

„У погледу саме организације

рада у Народном одбору ди

снутанти су указали на недо-

статан једног службеника, који

би упућивао странке где ће

и како ће свршити овај или о"

нај свој посао. То је, уствари,

истакнуто и у извештају, да

још није оформљен реферат

правне помоћи, што је била

дужност Народног одбора, али

је није спровео услед недостат

ка спукбеника ма ла је у

1947 години предвиђено оснива“
ње ове слунбе,

Било је предлога за органи“
возање чешћих конференција,
на којима би Народни одбор
извештавамо по појединим пи-

тањима, која би се поставила у

| разних отсека и слунби.

осадашња пранса је показала

да је изланење Народног одбо"
ра пред народ са иззвештајним
о свом пословању, имапо знат-
не користи у  приблимавању
власти народу.

У погледу организовања по
моћи у . решавању конкретних
запатана, који стоје сада пред
Народним одбором, предломено
је да се преко масовних орга-
низација, уличних одбора Фрон“
та или савета, приступи прозе.
равању картотеке за сређива" У
ње бирачких спискова,који су
жмали у прошлој години пуно
недостатака. Такође у погледу
додељивања социјалне помоћи

»

стог у месецу. Поруџбине

слати на поштански фах 53,

Београд. Цена овој свесци

је динара 7—

ж

1 фебруара излази из штам-
пе УШ свеска „Политичке

библиотеке“

Владимир Дедијер:

ЈУГОСЛАВИЈА
ОД ВЕРСАЉА ДО ПАРИЗА

ПРЕШТАМПАНО ИЗ ЧАСОПИСА
ТРИДЕСЕТ ДАНА

ж
Обавештавају се књижаре и
ревизори да су свеске „По-
литичке библиотеке“ од бр.
1 до 5 распродате. Ускоро
излази из штампе друго из-
дање || свеске „Политичке

библиотеке"
„Британска империја после

Другог светског рата"
ж

П. В, Милоградов.
Арапски исток у међународ“

ним едносима
ж

В. Б. Луцки
Лига арапских држава

'

и издавања потрошачних нара-парирање

Дирекпија Гранапа упозорава“

ла је надлежне још У лето

1946 године ла је гас-генера-

торе потребно склонити и до

била као одговор ла ће се о

ни сместити у неки магацин.

У лето прошле године писа

ли су и „20 октобар“ и „јеж

да је потребно гас-генераторе

склонити пре зиме. Надлежни

нису повели никакву бригу, та-

ко да и данас гастенератори

стоје на снегу и труну. Ралдни-

ци из гараже самоинпицијатив“

но су премазали генераторе

зејтином да би их бар како

тако сачували од влаге. Неће-

мо понављати да је гастене-

раторе потребно склонити ла

не труну. Можла ће се опет

наћи човек који је глув за све

опомене. За овакво злочинач“

ко упропашћавање народне и

мовине треба надлежног узети

на олговорност.

Ф, АЋИМОВИЋ

да би могли примити повећан

број путника. Многи путници

су приморани да лутају од хо“

тела до хотела и тешком му-

ком да нађу преноћиште и то

често по неугледним собама.

Због тога је потребно да сва.

ка хотелска соба буде упо-

требљена за смештај. путника

из унутрашњости, Чудно је и

неразумљиво да су У оваквој

ситуацији у једном холету ско

ро све собе заузете за друге

сврхе, тако да хотел не може

ла служи за смештај путника.

У хотелу „Занатски дом“, који

је проглашен за хотел републи

канског значаја, од 15 новем“

бра 1946 заузете су 43 собе за

смештај курсиста и то за вре-

ме од 5 месеци, а остало је

свега 8 соба које се изла!у пут

ницима за преноћиште. Овакво

решење смештаја курсиста је

свакако за наллежни биро нај:

лакше — заузети велики хотел

и претворити га, тако рећи, у

интернат. Да је ово био једи~

ни начин да се сместе курси~

сти, заузимање соба у овом хо“

телу било би оправлано. Али

се наллежни уопште нису обпа

тили Станбеном одељењу Из“

вршног народног одбора

грала да потраже неке друге

просторије, нити су сами траг,

жили .неке лпуге могућнасти

за смештај. Све ово доказује

да се не води довољна пажња

да се хотелске собе У довољној

мери

_

искористи за смештај

путника, већ се, као што овај

случај показује, употребљава

за друге сврхе, што онемогу-“

ћује сметтај великог броја

путника. Требало би да се сви

хотели прегледају и УТВРДИ

како су у њима искоришћене

просторије. Београд је главни

трал наше државе и не треба

дозволити ла се У великој

оскудици хотела, заузима 1елан

ол највећих хотела који би мо

гао птимити свакодневно 88

лики број путника.

нанио

равним

МЕЂУГРАДСК

Преко 20 аутобуса

и АУТОБУСКИ САОБРАЋАЈ ПОСТАЈЕ СВЕ

ЖИВ ЉИ

саобраћа

свакодневно између Београла

и унутрашњости

ећ скоро годину дана
функционише аутобуски

саобраћај између Београда И

појединих места у Србији #

Војводини.

_

Оспособљавањем

одбачених трофејских аутобу-
са и поправком других кола,

аутобуски возни парк доведен

је на приличну висину. Са ау.

тобуске станице у

_

Београду

полази свакодневно 20—22 ау-

тобуса са око 700 путника, а

исто толики их број приспева

из унутрашњости. Станица о-

држава 15 редовних линија У

међуградском саобраћају.

За Гроцку полазе и враћају

се три аутобуса дневно;

Смедерево, Шабац, Крагујевац

и Ваљево такође постоје две

везе дневно, 2 исто теко свако-
дневно саобраћа по јелан ау-

тобус за Нови Сад, Тополу,
Лазаревац, Аранђеловац, Уб,
Суботицу, Ковиљачу и Степо-
јевац. Поред ове међуградске

мрежекоја. по стварној кило-
метражи износи 3372 км, У по-
словање аутобуске станице спа
да и одржавање панчевачке
линије, којом се превози око
1000 путника дневно, а исто
тако и две градске линије;
Споменик—Делдиње н Славија—
Дедиње, на којима по два зу-
тобуса региструју дневно по
400 км са око 2400 путника,
Број путника који се користе

међуградском аутобуском мре-
жом свакога дана расте, Али,
и тешкоће у раду аутобуске
станице су врло велике, Мако
се особље труди и залаже, из
чисто објективних разлога не
могу се задовољити потребе
свих путника. Први разлог је
недовољан број аутобуса који
су уз то још и стари, релатив-
но мали и неподесни, тако да
велики број путника остаје без
места.

Још крупнији разлог је тај
што је станица смештена у
просторијама и на месту које
не одговара ни стници са мно-
го мањим капацитетом. Она се
налази У центру града, уместо
да буде ближе железничкој
станици или пристаништу. Као
перон служи празан плац ис-
пред Маркове цркве и на том
малом простору измењује се
дневно око 40 аутобуса-и око1.400 путника, Може се рећи
да чекаонице скоро и нема, по-
шта једна мала просторија,

' вамештеници такође

33

која је намењена за чекаоницу

не може да прими више од 20

лица, |

Просторије у којима раде
не одга•

варају својој намени. Они ра,

де иза шалтера. а ту долазе

сви путници ради информаци“

ја, вађења карата, рекламација

итд. Многи, У нелостатку че

каонице, улазе овде из потре“

бе да се склоне. '

Остаје још питање возила. У

прошлој години Опште тран“

спортно предузеће повећало је

возни парк за око 30 кола.
овој години предузеће се нови

кораци у том правцу. Али, по=

сматрајући читаву организаци“

ју аутобуског саобраћаја, па“
дају у очи извесне нелогично“

сти које, ако би се отклониле;

могло би се помоћи правилни“
јем решењу саобраћајних про“
блема.

Док Опште транспортно пре“
дузеће, коме је залатак да 0“
држава међуградски саобраћај,
мора да лаје два аутобуса 34
градске линије, а његова ста“
ница их нема довољно, дотле
Окружна“ народно предузеће
из Београда држи ванградску
линију Београд—Авала, уместо
да се сви аутобуси уврсте У
градски возни парк Београла,
а аутобуси Општег транспорт“
ног предузећа, који саобраћају
са Дедињем, ставе на ванград“
ске линије, како одговара при“
роди и задатку овог предузе“
ћа. Исти је случај и са ауто“
бусима издавачког предузећа
из Панчева, И они би могли
бити употребљени за градски
мрежу, а ту линију да сасвим
преузме Опште транспортно
предузеће чијим се колима и"
спомаже саобраћај на тој ли“
нији,

Ако би се поставила једна
граница у раду на локалном #
међуградском саобраћају, онда
би проблем аутобуског саобра“
ћаја могао лакше да се реши.
Градско предузеће требало 6И
да врши локални градски сао-
браћај, а сав међуградски пре“
даа би се искључиво Општем
транспортном предузећу, које
је за тај саобраћај примило 0
бавезу и, према томе, спрове-
ло своју унутрашњу и спољну
организацију,

у4 Д, ПЕРИЋ,

Бес.
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Уместо топле
воде хладан.

туш
сампасостог овог месеца

пошао сам у шест часо-
ва по подне у купатило „Те-
шић". Већ на улазу из кан,

"целарије у купатило, чуо сам
викаље из кабина: „Дајтв топ-
лу воду, вода је хладна“. У-
брзо сам и је осетио шта зна-

чи ово запомагање, Пошто сам
се свукао, пустио сам воду.
Бода је била потпупо хладпа.
Очекивао сам да ће бар ка-
сније потећи топла, али уза-
луд. Викање из свих кабина
све се више чуло, 2 и ја сам
дрхтао поред хдадних млазе.
ва.

Када не би постојала могућ
ност за пабавку огрева, било
би оправдања за овакво стање

у купатилу „Тешић“, али ка-
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да св зна да је сваки поједи-
нап имао могућности да се

снабде дрветом и угљем, не
може се ничим оправдати не-
одговоран рад намештеника
купатила,

У купатило иду они људи
који кемају купатила у својим
стаповима ни који за њим зан-

ста пмају потребе. Не сме се

зато дозволити дљ се овим

људима, који су пећином рад-
ници и памештеници, уништа-

ва здравље у једлој установи

која треба де им служи на ко-
рист.

.

Могућност за обољења

је утолико вгећа, што је купа-

тило прилично печисто, а уз

тв и  пеосветљено,  Оргали
здравствене службз морали би

посветити више пажње купа.

тилима и контролисати њихов

рад.
Стево РАДИВОЈАЦ

– Х

фу

  

ЊРИПИУВУ
|

Кад несавестан саветник
дели социјалну помоћ

ема сумње да је на

ша народна власт пита-

ње социјално угрожених гра-

ђана поставила на здраву 0-

снову. Али се и поред тога

где-где чине доста крупне гре-

шке, које углавном, потичу од
злонамерних саветника за со»
цијално старање.

У току месеца децембра 1946

године вршена је подела зим-

ске обуће социјално угрожени-

ма 25 блока, Сењак насеља У
Седмом рејону. Овом прили“
жом је саветник блока, друга-

рица Даница Чолић, вршила
поделу обуће и, како изгледа,

стала на становиште да су со
цијално угрожени они, чије
месечне принадлежности изно-
се пет и више хиљада динара.
Па су код оваквог посматрања
ствари дошла у обзир следећа

лица: Љубиша Дукић, чинов-

ник Завода за израду новчани-
ца са месечном платом од 3500

динара, чија жена такође ради

и има месечно 3200 динара,

ж

што укупно износи 6.700 дин.

Њих двоје издржавају само
једно дете; Панта Стојићевић,

шеф једног одељења Завода
за израду новчаница са платом

од 5.100 динара; Новица Чолић
(муж другарице саветника Да-

нице) има месечно 4.500 дина-

ра, а издржава само своју же-

ну; Миодраг Бошковић са пла-

том од 3.900 издржава

_

своју

мајку која има пензију. Сви/су

добили зимске ципеле.
Из овога се да извући само

један закључак: да је при по-

дели робе саветник био при.

страсан и да су лични прија

тељи, који се при објективном'

посматрању не могу убрајати

у социјално угрожене, добили

оно што је намењено социјал-
но угроженим.
Овакве .и сличне поступке

| треба: примерно казнити, како
би на крају социјално угроже-
ни добили оно што им следује.

Јован РАДОЈА, ливац
Топчидер број 4

ж

Узор бирократије
јуна неколико дана била

сам се разболела и по-

требна ми је бала лекарска

помоћ. Како сам запослена, да

бих правдала изостанак — мо-

рала сам се обратити ројон-

ском лекару, чије уверење се

једипо узима у обзир. Стапу-

јем на Вождовцу и обратила

сам се телефопом на амбулан-

ту у Табановачкој улици. Ни-

сам никако успела да добијем

везу н најзад сам морала да

пошаљем рођака да лично оде ,

у амбуланту и затражи да ле-

кар дође. Међутим, чиновница

која пријављује, одговорила

му је да усмела обавештења и

позиве за лекара не прима, не-

ж

ВИШЕ БРИГЕ О НАРОДНОЈ ИМОВИНИ

 

Нечистоћа у дворишту зграде
у Кнез Михаиловој 24

[1960 ме је довео у кућу У

Кнез Михаиловој 834, одмах до

зграде Народног одбора Првог ре-

јона. Потражила сам нистојника, =

а бих дошла до његовог стана, мо»

рала сам прећи преко ђубришта које

је разасутао до половине дворишта.

Калал који одводи воду био је запу-

шен и газило се по блатњавој води,

Намештеници радњи, које су ту сме-

штене (пекара и задружна продав-

жипа!у, на својој обући уносе у рал~

ње наквашено ђубре, Степениште је

такође прљаво ни запуштено и добија

се утисак ла се улази у неку јЈазбн-

 

ну, а не у кућу која се налази у на.

јужем шентру Београда. У кући уоп-

ште нема ни једне канте за ђубре.

Распитујући се о власнику зграде,

дознала сам да је власник Академија

паука, Утолико је кривица тежа што

се ради о једној установи чији слу=

жбеници морају знати да треба испу-

њавати бар основне дужности према

властима и народу. Они су се мора-

ни постарати да набаве канте за ћу“

бре ин да уреде канализацију, а не ла

дозволе да двориште згааде, чији

је власник Академија наука, постане

извор за тифус и друге заразне бо-

жести које се лако могу пренети про-

дајом животинх намирница у радњама

које су у згради смештене.
Мара М. НЕДИЋ

ж

зашто пропада

зграда у Таковско!
број 12

У нтлој штампи се често пише о

потреби савесног упрапљања народ“

мом имовином, Но и поред тога има

људи, в то у државним устаповама,

који мало воде рачуна о чувању на-

родне имовине, Такав је случај са

аградом у Таковској улипи 12. Тамо

је смештен баш Задужбински отсек

Министарства просвете који је по-

зван да води рачуна но о овој згр=-

ли која је задужбина, :

Плафони ходника И степеништа мо-

икри су већ више од годину дана, 8

нико није повео рачуна да Утврда

абог чега, По ходницима и подруми“

ма прозори су поломљевн, нешто 0Љ

бомбардовања а нешто због тога што

се није водило рачуна да се затва-

рају кад нанђе олуја. Услед тога

снег засипа у зграду и упропашћује

ограду и бетон, А то се могло избе-

Ки, зко не друкчије, а оно тако

што би се стакла скинула са дуплих

прозора.

У стану број 38 са плафена стално

капље вода зато што је у стану #3-

над овога прсла цев још пре насталих

мразева и тако се влага на петом

спрату попела до половине зидова,

нако је о томе много пута јављено 8

управи и пазикући, Поред тога, због

поломљених прозора и услед тога

што није на време купљен угаљ за

централно грејање, попунале су за

време мразева цеви канализације У

зидовима и зато кроз зидове избија

загађена вода квари зидове и ште-

ти здрављу станара,

Због свега тога на пролеће ће се

морати предузети радови за оправку

зграде, што ће опет ићи на штету

народне имовине, а све због нехата

одговорних у управи,

Живка МИЛИЋ
Таковска 12

ж

Кућа без настојника
ико је ИНО издао наредбу

којом се регулише однос на

стојника зграда у Београду и забра-

њује њихово вршење дужности без

дозволе, Поред осталог, скренута је

пажња да се до 20 децембра поставе

настојници У свим зградама где нх

још нема, а за нензвршење наређе=

ња предвиђена је казна од 5000 дина-

ра. Разумљиво је да би се таква на

редба морала односити н на зграле

која су својина Управе станбених

зграда које имају потребе за настоје

ником,

Згради у Дубровачкој ултци 23, ко- "

ја је својина Управе, ни после 25

дана од издавања наредбе није по-

стављен настојник, нако он мора по-

стојати. Због тога СУ просторије У

овој згради тако нечисте, да је ста-

наримћ немогуће опстати, У згради

се држи крмача с прасадима коко-

шке, керови и др, Тамо се долази на

преноћиште (без какве дозволе Иилн

пријаве, одлази се такође без ика-

кве контроле. О стању у овој згра.

лв постоје пријаве но код Отсека уг

нутрашњих послова и код Здравстве-

ног отсека Првог рејона, али нико

џо њима није ништа предузео.

Случај са овом зградом није усз-

мљен, те би потребно било ла Извр-

шни одбор нешто предзме н за ова-

кве зграде,
Душан ОПАЧИЋ
Дубровачка 6“а

 

го да је уведен телефон и „за-

то се треба обратити телефо-
ном“, Није помогло ни докази-

вање да је случај хитан, ни Уу-

 

веравање да се телефонска, ве-

зљ не може добити — чинов-

ницљ је упорно остала при

своме,

Не могу осуђивати лекара
амбуланте, јер гљ нисам ни

могла добити, али је потребно
даљ јављз истакпем блрократи-

зам и несавеспост појединих

чиновника, који се бездушно

опходе чак пи опда када се ра-

ди о најтежим случајевима и

који се не удубљују у оправ-
лапост позива за лекарску по-
моћ.

Љубица АЋИМОВИЋ  

" Заборављена
приколица

празном плацу на про-ИЕстору између Дечанске,

улице и биоскопа „Ђеоград“

већ два месеца стоји једне

приколица са потпуно нових

гумама. Не зна се ко је оста-

вио приколицу, али знамо де

велики број камионпа стоји не-.

искоришћен због недостатка

  гума, а овде ће нове гуме да
иструну. Или треба користити

приколицу, или гуме, или их
бар треба склонити негде

затворен простор да се зашти-
те од пропадања. А онај чи-

јом кривицом ово пропада, за.

служује казлу. .
Младен БАЛАБАН

ж

Плац у центру —
централно сметлиште

центру града, преко пу-
та зграде „Борбе“ нала.-

зи се празал плад са којег су
прошле године фронтовци Ма.

ринкове Баре и Душановце

очистили све остатке рушеви-

на. Дању и ноћу такмичиле
су се грађани периферије у 9-
воме раду и тиме створили мо.
гућност за даље уређење ово-
га дела цечтра. Међутим, овај|

некада лепо очишћени плац

послужио је за бацање ђубре:

та, Ту се налазе препуни сан:!
дуци за ђубре око којих се та.

кође гомила ђубре које изба-

цују. власници радњи које су
лицем окрезлуте Теразијама.

Џао је снег и покрио блато

и сметље, али се прљавштин|

још увек видела, Но, "преко

свега тога, овде камиони доно.

се и истоварују прљави снег

са улица. Значи да се плац не

 

само не чисти, него се још и
загађује, јер ће се настачком

пролетњих дана топити снег и

растварати блато које ће ку-

жити ваздух У читавој околи.

ни. МБ
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ГРАДСКО НАРОДНО ПРЕДУЗЕЋЕ
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— Отварање обданишта
за децу домаћица

У обданишта се примају

деца запослених мајки. Деца

тамо бораве од 8 до 16 часо-

ва, што зависи од времена У

коме мајка ради. То је велика

помоћ родитељима не само У

 

материјалном обезбеђивању де-

е, него и у погледу њиховог

аспитања,
Било би врло корисно када

би се у обданишта примала и.

деца мајки које нису запосле“

не, наравно у границама могућ.

ности самог обданишта. Та де-

ца би се могла задржавати са-

мо од 812 часова тј, за време

док мајке морају да иду на

пијацу, чекају за млеко, хлеб

и друге намирнице, Ова деца

не би морала; добијати храну,

пошто за те немају потребе

услед кратког задржавања, .

То би било потребно због

тога што су мајке домаћице

приморане да закључавају де-

цу у стану, да их остављају

на улици или без надзора за

време док обављају свакида-

шње послове, а поред тога де
ца би добијала боље васпи“

тање, стицала би смисао за

другарство и. научила би мно-

го лепих и корисних ствари

које би им користиле и при

премиле их за школске дане.

Деца би се научила дисципли-
ни, знала би за своје дужности

и стекла би смисао за колек“
тиван рад. /
Родитељи ове деце такође

би плаћали извесну суму за
њихов боравак у обданишту.
Ово би се нарочито могло и“
спупити по оним обдаништима
у којима број није попуњен
децом запослених мајки.

Радмила ГРОЗДАНОВИЋ

Улица 7 јула бр, 8

КАДА ЋЕ ГРАЂАНИ-
МА ДРИНЧИЋЕВЕ
УЛИЦЕ ДА СВАНЕ

Цео Београд је осветљен, а
код нас у Дринчићевој улици,
тамо ло Бајлонове пијаце, још
увек влада густ мрак. Никако
да нас обасја електрично о
светљење.
Две године су прошле од б-

слобођења. Београдске улице
бљеште, а ми у Дринчићеовј
узалудно чекамо да засја на

бандери сијалица, Наши гра
ћђани су молили, енергично за“
хтевали, говорили на конфе~
ренцијама о бирократизму, пи«
сали о својој улици преко свих
новина, а нарочито преко „20
октобра“ — али ништа
помогло. Тама остала тама, већ
две године. _
Грађани наше улице још увек

питају шта су згрешили према

„Белсапу“, зашто су његова
пасторчад и докле ће да чека-
ју на осветљење. Када би уме“

ли и могли — сами би га уве»

ли. у
Неопходно је потребно да

„Белсап" поведе рачуна. 0 по-

требама грађана који станују
у Дринчићевој улици и поста.
ви тако дуго жељене силалице,

В. МИЈАТОВИЋ

. г у

КАКО ДА СЕ ИЗБЕГНЕ

ГУРАЊЕ ПРИ УЛАЗУ

У ТРАМВАЈ

Бе топино пута је писано
у нашој штампи о редо'

вима игурњави на трамвојсним,

није .

станицама. И збиља, једно вре“
ме се успело да се бар на крај-
њим станицама образују редови
ки грађани су мирно и без тур
њаве улазили у кола. И сада на
Славији код трамвајске станице

за Вождовац стоје редови

путници мирно чекају, док пр“

ко пута, свега некопико корака
даље, на полазној станици је“

динице није случај, јер се на

тој станици улази „на снагу У

трамвај.

Док трамвај не наиђе постоји
нешто налик на ред, али када

пристане, сви нагрну на врата,

па ко је јачи тај пре уђе

Мислим да би самодисциплина
трађана

_

била

–

најефикасније

средство да се избегне гурњава

и евентуални несрећни случа-

јеви. а, ај

Драгица МИКИНЧИЋ

СТАНОВНИЦИМА МА-

РИНКОВЕ БАРЕ ПО-

· ТРЕБНА ЈЕ ЈОШ ЈЕДНА

МЛЕКАРА

+ Маринковој Бари постоји само
1 једна млекара и то у горњем

делу насеља, У доњем крају грађани

су принуђени да одлазе за млеко чак

На Душановцу, Не само што. им је че

далеко, мего је мезгодно још и сто“

 

га што се пред млекаром на Лушао
новцу стварају редови који домаћица

ма одузимају много времена,

Грађани првог блока су неколика
пута тражили ла се отвори још јед-
на млекара али без успеха. За те
се могу наћи и погодни локалн, а на-
рочито један који се налази уз саму

пекару »Код Крсте«, Ако би се удео
вољило тражењу грађана, уштедело

би им се непотребно трошење вре-

мена у чекању на редове, а вко би
се млекара отворила крај пекаре, мо“
кли би истовремено да обављају два
посла — подизали би нстовремено и
хлеб п млеко,

Вида АПОСТОЛОВИЋ

»

МОРАЛО БИ СЕ
КАЖЊАВАТИ

Саобраћајна милиција у Бео
граду предузела је мере за ре
гулисање пешачког саобраћаја.
Ову меру народних власти по-
здравили су грађани Београда
кроз фронтовске и друге ма-'
совне организације. Али, када
се ради бо поштовању отпедаба
о саобраћају види се да их гра
Ђани не испуњавају.
_ Уређење пешачког саобраћа.
ја још увек је нерешен про-
блем, Велики број грађана и
поред опомена, поред саопште-
ња и поред сталне контроле
милиционера, не прелази ули~
цу тачно на одређеним мести“
ма,

И данас, после толико време
на, видимо на свим живљим
раскрсницама како милициона-
ри непрестано опомињу пре“
ступнике. На углу пред пала-
том „Албанија“ није довољан
један, него преко целог дана
дежурају по два или три мили-
ционара. И што је најгоре,
непрестано имају посла. Значи
да грађани не схватају озби“
Љно напоре власти за уређе-
ње саобраћаја; не схватају да
су све мере саобраћајне мили-

ције донете у њиховом личном
интересу, Сматрам да би у низу |
донетих мера, требало одре-“
дити и неке стрпжије казне,

СТАНИМИРОВИЋ

|

»
.

' 4

 



  

  

    

   

  

–
1

 

   

7 производа. Пролајне цене

 

___РАДИ_УСПЕШНИЈЕГ МАГАЦИОНИРАЊА РОБЕ

ПОМОВО (2
у де 11 фебруара Градско на.

—~ родно

_

предузеће „Гра
_нап“ треба да испразни своја
складишта из просторија фа:

ике „Рогожарски“, где је
мештена велика количина кар
тонске Унрине амбалаже. То
је потребно због тога што се
просторије морају дати нашој
индустрији на расположење и
што је Градско предузеће ове
магапине добило само на при
времену услугу.
Питање недовољног броја

магацина опет се појавило као
озбиљан проблем највећег тр-
говачког предузећа у Београ“
ДУ, само овога пута амбалажа
се повећала и много више иза-
звала проблем,

ре лва месепа расправљало
се о начину продаје Унрине
амбалаже, која је натомилана
У градским предузећима и за“
другама и донсто је решење
да се она понули нашим инду.
стриским предузећима да је у"
потребе за паковање својих

су
снижене од стране Завода за
вапредне набавке Министар.
сттл трговине и снабдевања
ФНРЈ, који уствари и распола“
же њом. Олржан је низ липи-
тапија: међутим, врло. мали
део амбалаже је продат, Напо“
мињало се, ла код руковоли“
лапа индустриских предузећа
има навика ла желе само типи“
зирану амбалажу, опакву у Ко.
ЈУ СУ ло сала паковали произво
ле. Натише се очекивало да

ће амбалажу куповати инду
стриска предузећа за прераду
дувана, производњу шећера и
предузећа прехранбене инду.
стрије.

То је било прелвиђено п ре
шенпо на селницама, али Уурлав
пом, предузећа која треба ла
полигну ту огромну количину
амбллаже, Које има нарочито
мплого 'нагомилапе у Беогрглу,
одуговлаче, и налазе неке ра:
злоге који не могу ла их оправ
дају Тачно је ла има и справ“
длпих ппзлога. Фабрика шеће.
га ка Чукарици може ла упо
треби кутије без мириса (у ко“
јима није био сапун и слични
порсизводи, углавном кутије У
кслама су били паковани кан:
тервирани производи), ла не
би шећер узукао мирисе. Оста“
ле кутије без мириса н: олгс-
варају величини _маштна 33
лаковање и предузећу се не би
исплатило да прсправља маши“
не Међутим и за тај Мали
лсо (око 70.000 комала кутија),
Које треба фабрика ттећева на
Чукарици ла подигне ол грал'
ских предузећа и задругл, онз
олутовлачи из лана У лак. ј

вих лача је Градско прелузе>
ће за прераду меснатих« про“
извола а масноћа купило 5.000
клмада сапдука. а комбинзт
„Пролетер“ из Крагујевла ло
сала је изузео ол закупљене
количине око 15000 кутија за
паковање теста.
Остала предузећа избегавају

трговачке обавезе које су

Ж

 

_ Питање Унрине омболито
ПОСТаВЉи
дала, наволећи разлоге ла не
могу да употребљавају катра-
нисане кутије, са недовољном
влагом итд.

А да ли руководиоци тих
предузећа знају да код бео“
градских задруга и трговина
колонијалном

_

робом

_—

лежи
80.000 комада картонских ку-
тијарг И да су њихови магаци“
ни закрчени. Једнога дана
могу с правом да довезу ТУ
амбалажу н да је истоваре
пред магацине Градског пре
дузећа од кога су је и доби
ли за расподелу. Не може се,
свакако, дозволити ла те кути-
је труну ин распалају се на
снегу и киши, јер њихова врел
ност треба ла уђе у Фонд за
обнову земље, ·

Могућност ретавања пробле“
ма недовољног магацинског
простора у Градском предузе.
ћу решиће се прво растереће-
њем самих магацина од сувиш
не амбалаже. Најбржи пут о-
вог, решења је ауторитет Ми“
нистарства инлустрије, које, У-
ствари, н треба да скрене па“
жњу руковдиоцима индустри-

,

ских предузећа да се првен-
ствено , снабдевају Унрином
амбалажом.

Зашто се не би запатски про
изводи могли ла пакују у ове
кутије» Зар није трговачка би;
рократија ако у једну кутију,
на пример, стане 88 комала
кутијица ималина, а предузеће
жели да шаље по 100 комада,
Као што је до сада чинило.

Остале кутије, које нису за
употребу, треба дати у фабри

ке за прераду хартије... фабри

ка хартије на Умци тражила је

од Градског предузећа пример
ке за углед свих врста кутија

пре месец дана, али ни до ла“
нас није одговорила да ли ће

она моћи да прими неупотре“
бљиве кутије кзо сировину.

Тако је ово питање у реша“
вању свуда стало на пола пута,
Можда изгледа чудно што

„20 октобар“ већ по други пут
у времену од два месеца, тре"
тира проблем продаје азмбала“
же, кад ње има У целој земљи
н кат запрема толико магаци“
на. Трговачки стручњаци сма-
трају ла се ово питање у Бео“
гралу мора решити, јер недо
вољан магацински простор до"
вешће неки пут наше залруге
и градска трговачка прелузећа
у тежак положај и они можла
веће моћи ла: сместе брзо по-
кварљиву робу, па ће настати

излишни Трошкови. Најзад, У
нашу трговину морамо увести

потпун и тачан систем рада,
не само куповине ни продаје
робе: већ и · њеног смештаја,
расподеле и складирања,. А то
онемогућавају изванредне смет
ње као што је нагомилана Ун-
рина амбалажа.

зивот и РАДУ СССР_Ж

 

РУПАМА
САМА СПОРТИСТА

озјетски спорт преживљу-
> је лерисд ванредно бр

вог и снажног пораста.У првој
поратној пјатиљетни спровешће

се велина изградња спортских

(објеката, тако: да ће се ликвиди
рати сва огромна рушења про“
узрокована и на том подручју
најездом немачких '· фашиста.
Шта више, совјетски. спортисти

 

' дебиће врло велики број

Данашње стење тргмвајског
саобраћаја у Бесграду

Б воградско електрично пре.
дузгће тренутно распо.

лаже са 70 обповљених мотор-
них трамвајских кола, 24 при:
колпце и 11 аутобуса,

Довољно је погледати број
путника у трамвајима који
саобраћа;у па липијама број 1,
2,3, 6 и 10, па да се види ко:
лико је оптерећење које трпи
трамвајски саобраћај. Предви-
ђоно је да једна кола приме
16 путпика па седиштима, а
36 за стајање. Уствари, трам
вајима сб превози увек про"

" сечно 150—200 па и 250 путни-
ка, Прома томе, оптерећење
трамваја је 3 до 7 пута веће
исто пормално.
Зато је п чест случај брзог

квароља трамвајских кола, И
поред тога мпоги грађапи су
нсувиђавни, несавеспи ин бе
зобзирпи па се вошају, нако
је трамвај прспун,

Нелдавпо, услел наглог то
пљетл спега, трамваји су би:
ли повучени из саобраћаја
скоро 48сати. Радитога је би~
ло мпого критике, која је, у
свари, неоправдана, Услед нв-
достатка материјала да се и-~
золују мотори од влаге, наста.
јала су прогоревања електрич-

"шпо су

них инсталација у моторима.
Управа предузећа потпуно је
правилпо поступила кад је по
вукла трамваје из саобраћаја
и на тај начин спречила о-
громну штету коју би могло

предузеће да претрпи да су
трамваји саобраћали.

Огромно тешкоће, на које је
ове оштре зиме наншло преду
зеће у погледу одржавања
трамвајског саобраћаја, успе

савладали раднипи,
Крајњим залагањем пелог рад
пог колектива Београдског е
лектричног предузећа, за нај-
краће време оспособљавапи су
трамваји који су долазили са
замрзпутим деловима у депо
У коме „2 такође хлално и гло
се ради под врло тешким окол-
ностима.

Како је у изгледу даБеоград
добије известан број тролејбу-
са, аутобуса н трамваја из и
ностранства, ко,и су неопход-
но потребпи ралирастерећења,
трамвајског саобраћаја, као и
регулисања извесинх трамвај
ских линија, Београд ће још у
току ове годипе иматв знатно
појачан сво; возни парк, који

ћо одговорити потребама, гра·
ђанства, Лазар ДЕКИЋ

ДИЈЕТАЛНИРЕСТОРАН„АТИН
Теразије 28...
КАФЕ РЕСТОРАН—

УУНОС

МЕЗА

ВЕЧЕРЊИРЕСТОРАН „ЗА
УУ
ДеЦАУЗЕТЕН
"БИФЕ НАРОДНОГ ПОЗОРИ
СИРТУИТ
КалУЧЕ

ПУ
претстава Народног

'Угледни градски ресторан Краља: Милана
ПАРеАЈАРАЈУСеј[оРАИ
НАРОДНИ РЕСТОРАН „АКВАРИЈУМ
НАРОДНИ РЕСТОРАН
Дечанска 12. :
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нових

стадиона. установа за спортове

"на води, скијашких база, гимна-
стичких сала. Поред тога, извр
шиће се темељне оправне свих
спортских грађевина и у мести-
ма која.нису била обухваћена
ратним операцијама, сли ре

довне оправке ипан се нису мо
тле у њима вршити услед рата,
Сами спортисти увелино узи'

мају учешћа у тим радовима. У
Стаљинграду, где се обнавља
осам стадиона — толико их је
тамо било пре рата — и где се
гради нови велики стадион с
трибинама за 40.000 гледалаца,
учествује у изградњи стаљин:
градска  слортска омладина.
Потпуно добровољно, без иканве
новчане награде, млади спорти-
сти помажу градитељима у вре-
мену које им преостаје по за;
вршетну њиховог редовног. рада.
Спортисти исто тако раде и на
новоградњи Централног спорт"
ског клуба омладинског друштва
Радне резерве“ у Москви.
Епупска зграда имаће специјал-
не сале за гимнастичке вежбе,
рвање, боксовање, дизање тере.
та, баскетбол, волејбол, тени,
итд. Гради се ин базен за тре
нирање. Нови клуб имаће ле-
карски кабинет, одељење за фи |
зио • терапију, библиотеку, со-
бе за одмор. У том клубу 350
до 400 младих спортиста међи.
ће да тренирају истовремене.
Чланови спортског друштва

„Радне резерве“ ученици су
занатских школа и посвећују

УУТај 
много времена и труда кано
би,:гу оквиру своје специјализа
ције, помогли приликом гра
ђења.

У СССР активност широких
маса игрр велику улогу у свим
транама живота, а од истог је
значаја и у спорту. Стога није
никакво чудо што спортисти не
очекују да за њих буду готове
грађевине чије се подизање
предвиђа. Спортисти, монв се
рећи, имају своју пјатиљетку,
Њеним остварењем биће знатно
повећан број спортских грађе"
вина предвиђен у владином ле:
тогодишњем плану. Треба наро-
чито подвући да се то грађење
рукама самих спортиста оба

~ ља сђугде — почевши од најве:

ћих градова па све до села.
Завод „Трактор“ у Харкову,

један од највећих тракторских
завода, Немци су били потпуно
порушили за време рата. „Трак“
тор је досад већ великим  де-
пом обновљен и даје земљи
травторе.

_

Заводски спортиста
неуморно раде: они сами поди
жу у нелосредној близини за“
вода велики и леп стадион. По-
ред свега осталог, стадион ће
имати два ФфФутбалска играли
шта, терене за тенис, баске:
бол, _волејбол, лаку атлетику
итд. Саттрадиће се велини па-
виљон за боксовање, гимнастиз
ке вежбе, дизање терета. У па
виљону ће се организовати и о.
дељењелекарске службе. При
стадиону биће саграђен хотел
заспортисте из других градова

 

»

станова. “.

У Београду ће се градити 2.00

>

Стручњачка дебата
0 удобних модерних.

 

а кад их граде ради у
— Пропашће они с тим становим ;

ренте ..добности радника а не ради

 

Намирнице у слободној

продаји које грађани

слабо

|то је да прошла, го“

дипа нијо била родна

да би намирница било у изо
биљу и да све морало прећи

на њихову рационалну по

трошњу. Борба против шпе
кулације такође је једна од

мера да се пепо животним на
мирнипама одрже, (баш кад

их нема у довољној мери.
Па и поред тога што св на“

мирницама реппоналише, гра~
Бани не знају каквих ламир

випа има на тржишту у сло

бодној продаји и кодо трсба
првенствено да користе, Про-
сто је створгпа психоза очо-
кивања па „К“ карте, а ева
коднетта следовања оставља»
Ју се п пе подижу.

Постоје количине
за брзу потрошњу, које гра-
ђапи но могу луго да лрже,

али коди је лобар за исхрапу.

Њега углавном тротво град“
ски ргсторапи, маљо мепзо,

лок га ломаћииства у поједн-

ним рејоптма врло несрало У
зимају. _Устаповљето је ла
сматрају ла уопште песма
кромптра по по знају кала ов

пристигио У пролавпицио.

Исти је случаћ носа кпсд
лим купусом. Све пролавии-

пе Гралског предузећа имају
врло добар кисео купус који
такоће грађани исрадо поли
жу. Купус може ла св олржи
свега до првог марта, јер је
рано кисељсп купус, а дола
ском топлих лапа оп ће изгу“

бити квалнтот. Постоји гре

шка пол самих пословођа, про-
лавпипа који па излажу до
вољно ту робу и но труде се
да :б распролају.
Киселих краставапа, мармв-

ладв но пекмеза такође пма У
довољним количинама у свим

продавнтпама по Ти пропзполи
могу мпого да побољтају ква,
литативпо хратпу грађапима у
пелостатку воћа, варива и шо-
ћета,
Треба се поссеблпо  осврпути

опст па управо београдских
мензи, које и лаљг пе подижу
олређене колитито ·памтртитта
п углавлом дају Ујслпачену

кромптпра,

 

— сени ће становати у том хе
телу за време боравка у Хар-
кову,
Да наведемо још неколико

примера непосредног учешћа
самих спортиста у изградњи
спортских установа, чије ће о
тварање бити знатно убрзано
тим учешћем:

Највећи у Белорусији мин"
ски стадион „Динамо“; стадион
у Калињину с трибинама за
10.000 гледалаца; истих размера
стадион у Вурску са базеном н
тимнастичком

_

сслом;

_

велика
Спортска сала при текстилној
фабрици у Иванову; стадиони У
Тамбову и Ростову. Спортисти
вредно и предано учествују у
Свим тим. радовима, нао ну
изградњи стадиона у Еривану
— стадиона који ће заиста бити
украс престонице Совјетске Јер.
меније. Такви би се примери
могли ређати у огромном броју.

свугде прва реч припада гра-
дитељима — спортистима,

Што се пак тиче села, У и“
ма је. улога спортиста у поди-
зању спортских грађевина још
знечеђјнија: они не само што во
депрву реч, већ имсју целу уницијативу. Тимирјазевскомколхсзу Горковске области, например, сељаци су сами својимрукама саградили спортске те.реве, пливстне

_

клубове, базеза скијање. Поред тога подиглису гимнастичку салу и сету звенбе У дизању терета, Овижоји -су познавали Руско село

купују
храну својим протплатитпима,

Када Одсљењо трговине и

снаблевања

_

прско Гралског

предузећа препоручује потро.

шињу извеспих животних на,

мирнипа или баца већу коли

чину на тржиште, оно свакако

не чини То из трговачких рам

злога, већ из стваринх потре'

ба које налаже политика снаб-

деваља,

Опо што ми нв знамо. а што

морамо нарочито ло идуће жв-

тве да испуњапамо, је рапио“

налпо спабдевање животним

нампрпипама ни њихова пра»

вилна потрошња. Месо се де
ли два пута исдељпо, али сва“

како да оно пије довољно за

исхрану. Друга главна зимска,

храна је кромпир н купус коју

би требало у току .фебруара

нарочито пскористити,
- аса

Још јед'а предлсг
Вшења 3" пол 369
ствицу шестеце

иле је доста  умосних
предлога о томе где тре“

ба да буде почетна станица 34

трамвај број 6, с обзиром да је
то важно питање у градском са-

 

обраћају. Сматрам да би сен
озај предлог могао узети у 96
зир.

Најбоље би решење било ако
би се трамвајска пруга изгртди=
па Дечанском улицом од Ста-
љичзградске улице до Булевара
Црзене Армије. Трамвејска ста-
ница би могла бити у Дечанској
Улици која је довољно широка,
а саобраћај преко Теразија био
би на тај начин растерећен,јер
би шестица н седмица само до“
пазиле преко Теразија, а врхћа“
ле би се Дечанском улицом, Не
саме да би се на тај начин до“
била комотнија трамзајска ста“
ница, него би се н пут скратио

Никола МИШОРИЋ
Стаљинградска 18 |!

пре ревопуције оцениће у пуној
мери сав значај овог успеха.

Туг Совјетског Савеза акти“
ван је у истој мери нао и ен
трапне области: у читавом ни=
Зу нозачких места  Верхње—=
онског

стадиони, терети: за паку стле
тиву, Футбалска игралишта, сви“
јашке базе итд. Градитељи су
били сами Козани — спортисти
За зимске спортове, ноји су

данас у јеку, у селима Молотов“
ске области сељаци су по
литли преко 40 скакаоница, као
и велики број база за скијање,
Спортска омладина у  Иневску
и у селима Владимирске  обла“
сти такође се показала веома
активна.

Совјетски студенти врло мно•
то и савесно раде, али то им не
смета да буду и одушевљени
Спортисти, и гралитељи у под"
РУЧЈУ спорта, Прошлог лета
студенти Московског

|

ваздухо“
пловног института сами су подигли стаднон, а сала су. опет
својим властитим снатамс при
латодили тај стадион за одлич
но клизалиште, на коме се могу
одржети чак и велика „анмиче“
ња. У Харкову су многи инсти'
тути сагтрапили уз учешће сту
дената тумнастичке сапв,
Оно што је сатраћено власти

стим рукама нарочито је драто
људима. Стога ће  сорјетсни
спортисти нарочито ценити оне
Успехе које. булу  пестизавали
тамо где су сами градили.

"Др Константин НЕПОМЊАШЧИ,

24 ЈАНУАР 1947. _

рејона сатрађени су

,
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Сцена из филма „Камени цвет“

  

КАМЕНИ ЦВЕТ
Београду се сада при

казује колорисани сов-

јетски филм „Камени цвет“ ко:

ји је на фестивалу у Кану до-

био међународну награду Као

најбољи филм у боји:

Филм је сниман по уралској

бајци из збирке приповедака

уралског

.

приповедача Петра

Бажсва. Бажов је створио не,

обично оригинална дела о ста-

ринским уралским мајсторима,

који су од различитих мине

рала израђивали уметничка ре-,

мек-дела. Писац одлично п>

знаје старински уралски фол-

клор: и народне обичаје, осећа

природне лепсте и поезију У"

рала, познаје људе, њихове

тежње, маштања и наде. Ње-,

гова збирка приповедака „Ку

тија од малахита" сматра се за

истакнуто дело совјетске про-

зе. Прича „Камепи. цвет" нај-

лепша је и најпоетичнија У

овој збирци:

Чаробна бајка дата је у овом

филму и'у реалистичном н У

фантастичном приказивању:

Бајка, живот и стварност пре“

плићу се, стварајући ликове и:

стовремена необичне и ча

робне и истините и живе.

У јунацима филма „Камени

цвет _ аутор је показао ти

пичне црте обичног руског

човека — његову обдареност,

упорност у раду душевну

племенитост и разумевање при-

радних лепота. Млади Данилу“

шка и девојка Каћа епски су

ликови далеке прошлости, к>»

ји носе у себи живе црте свој

ствене и савременом

—

човеку:

Немирна душа руског човека,

Који вечито нешто тражи, ве-

чито нешто проналази и многз

штошта зна, живи у овој бајци,

која пева а стваралаштву, 0

љубави према раду, о великом

мајсторству“

Радња филма развија се У

доба феудализма. Главна лица
су: мајстор Данилушка, типич-
ни руски уметник, његова ве-
реница Каћа, фантастична гу

 

|5 ПИО: ВРЛА А
' ЉутицеБогдана 1

Телефони: А

диремција _ 42-938
ј продајно

_

 43-105

сагбраћајно 40-426

ш

Снабдева свакодневно '

млеком и Млечним про-

изводима 120 продав».

6 ница · |

Располаже с" откупном

мрежом од 90 сабирних

станица.

ен

не

сплдарица

_

Бакарне Планине

и старац Прокопић -— ретки

даровити каменорезац и Дани-

лушкин учитељ.

Основна идејна

_

поставка

филма изражена је у сталној и

упорној тежњи уметника Да

нилушке да достигне пуно са-

вршенство свога уметничког

дела и потпуно остварење сво-

је уметничке замисли. Зане-

сен тежњом да да пуни одраз

свога талента, Данилушка за

боравља на нежну и чисту

љубав своје веренице и одлази

у раскошно и богато царство

господарице Бакарне Плани-

не, У чаробном. царству на

шаа је и исклесан „Камени

цвет", али није нашао срећу и

задовољење својих уметничких

тежњи. Осетиа је да само чи-

ста и топла осећања стварају

праву љубав и да је права У"

метност само она уметност ко-

ја је доступна и која служи

" људима и нарзду.

Филм се завршава
Данилушке и Каће, Овај су

срет

_

симболично преставља

проналажење хармоније изме-

ђу маште уметника и истинске

љубави, То је филозофија бај

ке „Камени цвет".

сусретом

Филм је режирао А: Птушко,

заслужни _ уметник РСФСР,

одличан познавалац и мајстор

комбиновани трик снимања.

У ликовима, Карактерима, њи:

ховим осећањима и међусцена"

ма режисер је мајсторски по-

казао дубоку националну ори“

гиналност уралске бајке.·

Главне улоге у филму тумаче

Држников, Макарова и Дерез-

чикова који су створили и да

ли дивне и снажне поетске ли-

кзве.

Изванредна музика „Каменог

пвета" једна је од врло важних

уметничких компонената, које

помажу разумевању основне и

деје филма: Композиције Л:

Шварца, лепе и оригиналне,

грађене су на материјалу РУ-

ских народних песама.

 

  
у току

една од већих библиотека

у Београду је и Градска“

библиотека, која је у току, 1946

године знатно развила свој рад

у односу на претпрошлу годи“

ну, када се библиотека сређива-

ла и тек изналазио метод ра-

да помоћу којег се успело да

се читалац непосредније веже

с књигом. Углавном, У прошлој

години кроз библиотеку је про.

ОНОЛНОТЕНУ

шло 36.500 људи, који су Узи-,

мали књиге на читање, не ра“

чунајући и посетиоце читаони“

па. Од тога броја 23:000. чита» ·

лаца су омладинци. У току

1946 године библиотека је обо-

гаћена са око 5000 књига и У-

трошено је на њено снабдева.

ње око 200.000 динара.

Свака библиотека има своје

проблеме, перспективе, свака

библиотека има и свој специ·

фичини задатак. Београд има

рејонске библиотеке као ни је-

дан град У земљи, чији су 38:

даци да непосредно везују на-

родне масе с књигом и да о

могућују свакоме човеку да до,

ђе што лакше до књига, Зате

Градска библиотека, са бога-

тијим избором и скупоценијим

збиркама књига, нарочито и:

сториског карактера, претстав.

ља не само допуну у ланцу ре-

јонских библиотека, већ сво

јим књигама 'и просторијама

које служе за читаонице може

пружити широке могућности

свим читаоцима, који траже ве-

ћи избор књига које се не на-

лазе у рејонским библиотека-

“ма.
Један од важних проблема

за даљи развитак Градске би-

блиотеке несумњиво је проблем

чувања књига и спасавања од

несавесних читалаца, који или

односе књиге не враћајући их

библиотеци, или их у току чи-

тања штете цепањем листова и

уништавањем скоро читавих

страница. Било је до сада не-

колико покушаја да се стане на

пут штеточинама који не схва-

тају значај и вредност књиге

хм не водећи рачуна о штети ко-

ју наносе Градској библиотеци,

безобзирно односе књиге из

библиотеке, Још увек“ Градска“

библиотека није успела да ре-

ши овај проблем, ма да он по

својој озбиљности и важности

намеће најхитније решење.
Можда ниједна библиотека

није толико разгранала рад са

најмлађим читаоцима — децом

као Градска библиотека. У би-

блиотеци се налази читаоница

за децу која располаже при-

личним избором књига. Читав

рад у овој читаоници одвија

се тако да би се што више

привукла. деца и заинтересова-

ла за књигу. Пригодним и по-

пуларним објашњавањем вред-

ности и лепоте књиге од стра-

не библиотекара дете са већим

интересовањем прилази књизи.

У ту сврху у дечјој читаони»

ци у прошлој години органи“

 

ЗУСДЕСИ ДРАМСКЕ ГРУПЕ
четвртог рејона

Драмска група Четвртог

рејона прошле године са

владала је многе организацио-

не проблеме, окупљајући члан

ство за своју групу. Прошле

године створен је Технички

отсек, који припрема претставе,

и организавона је гардероба

која, иако располаже са врло

мало реквизита, ипак помаже

умногоме припремање претста

ва Које су већ даване у ТОКУ

прошле године.

У мајском такмичењу прошле

године драмска група дала је

успелу премијеру „Покондире-

на тиква“, а касније једночинке

„Аналфабета“, „Мува“, „Дугме“

„Просидба“, „Мали Ђокица У

борби са реакцијом“ и друге.

У предизборној кампањи драм

ска екипа је припремила неко-

лико добрих приредби пред-

изборног карактера, док је У

време акција село—трад дала

две приредбе, једну У селу Ја-

гњилу, а другу У Коларима.

Због недостатка подесних

просторија за пробе и сала за

претставе,. којом Четврти ре-

јон уопште не располаже, рад

драмске групе није могао да

се развије шире и многостру“

кије.

У овој. години ускоро ће

драмска група Четвртог рејо-

на дати премијеру „Зла жена“

и „Јубилеј“, Од 1 фебруара до

1 маја драмска група ће анга

жовањем свих снага и откла-

њањем недостатака успети да

оствари план свога рада и при

преми неколико позоришних

комада за летњу сезону, када

ће драмска група имати више

могућности за иступање на

летњој позорници.

а

ове јаме
Мато Ловрах: ПРИЈАТЕЉИ, издање

Накладног завода Хрватске, латини.

стр. 164, цена 52 динара. ,

Бозшена Немцова: _БАКИЦА, издање

Накладног завода Хрватске, лати-

вица, стр. 300 дева 64 динара.

Бранислав Нушић:

ПРИЧЕ, издање »Просвете«, ћирили-

ца, стр. 161, “цена 21 динар.

Фјодор

о

Гладков: НОВА ЗЕМЉА,

издање »>Просвете«, ћирилица, стр.

296, цена 39 динара.

3. Перља: ПЛОВНЕ ТВРЂАВЕ изда.

ње »Нопок«, ћирилицом, стр. 202,

цена 30 динара. '

ОСАМ БОГАТИРА, зборник, изда

ње »>Нопока« ћирилицом, стр. 135,

цена 20 динара,

Л. И. Чулишка: ХИГИЈЕНА ПРЕД.

ШКОЛСКОГ УЗРАСТА, издање »Про

• свете«, ћирилицом

с

стр. 183, цена

55 динара. у

ХУМОРИСТИЧНЕ.,

|

зоване су дечје приредбе на

којима су' извођачи били де“

ца, тако да се тиме много по»

стигла, јер су се деца све ви

ше и више везивала за ову чи.

таоницу, а прилив читалаца је

био свакиммесепом бројнији.

Градска библиотека у свом
даљем раду, с обзиром да има
приличне просторије, могла би

да: организује. низ предавања

из литературе, на којима би

се читаоци још боље обавешта»

вали о проблематици из исто

рије и литературе, из прирол.

них наука, а тако би се пре

кб тих предавања створио још

већи круг интересената за са-

му библиотеку. Оваквим радом

Градска библиотека би поста-

ла практична школа у којој би

људи учили како треба чита-

ти, Како, треба правити избор

књига, Како се човек најбоље

и најлакше може служити књи.

гама у библиотеци. А поред

свега тога, просечни читалац

би могао преко тако замишље.

них предавања ла добија ин о-

сновна знања из литературе и

науке. Оваква предавања била

би не само популарна за чита-

оце, већ и за многе људе који

још нису научили ни свикли

да раде или уче по библиоте-

кама. Градска библиотека би

 

добила још већи значај, њен

1956 године прошло је кроз тродску
ЧИТОЛОЦО

углед би још више нарастао,

а круг читалаца несумњиво би

се проширио. Разумљиво, за

овакав рад Градске библиотеке

потребно је створити план, иза-

брати циклус предавања и про.

наћи погодне предаваче,

У току ове године, поред 0. .

бимније и веће набавке књига,

стварања одељења руских књи.

га и одељења књига на слове•

начком језику, управа Градске

библиотеке приређивањем из

ложби књига може пружити

умногоме корист на популари-

зовању књига. Изложба књи-

га из читаве историје наше

књижевности, сређена по књи“

жевним правцима, могла би

изванредно послужити учени.

цима средњих школа за ближе

упознавање свих знаменитих

дела из наше књижевне про-

шлости. Исто тако, изложба У

ништених, поџепаних и запр.

љаних књига имала би дубоко

васпитни карактер у васпита-

њу људи да књигу треба чу.

вати и ценити јер она прет.

ставља културно  историску

вредност.

Развојне могућности Градске

библиотеке су велике и оне су

сваким даном све веће, јер и

задаци Градске библиотеке су

озбиљнији,
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Читаонина Градске: библиотеке ;
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СА СМОТРЕ КУЛТУРНО-УМЕТНИЧКИХ ДРУШТАВА.

Друштво „Никола Тесла“ је показало
ПОЗИТИВНЕ

ултурно-уметничко

·

Дру-

штво Савеза комуналаца,

„Никола Тесла“ данас броји

182 активна члана. За нешто

више од две године рада од

малог хора постаје културно-

уметничка група, а данаси

друштво. На смотри култур-

но.уметничких друштава дру:

штво „Никола Тесла" је иза-
шло са мешовитим хором, фол-

клором и драмском секцијом.

И поред свих тих тешкоћа,

културно - уметничко друштво

„Никола 'Тесла" наступило је

у овом такмичењу са пуно на.-

де и воље. |

Мешовити хор, под руковод-

ством Душана Бабића, отпевао

је песме Матетића: Слободо;

Бошњаковића: Село моје уба-

сво и Мокрањчеву УП руковет.

Импозантно велики хор пока~

зао је добар гласовни квали-

тет.

Омладински хор је отпевао

валцер из филма „Здравствуј

Москва“ и пожњео је више

аплауза него мешовити хор.

-Фолклорна група претрпела,

је пре два месеца велике про-
мене, пошто је већи број дру-

гова отишао У Југословенску

армију. М тако обновљена,

фолклорна, група је успела да

за релативно кратко време од

месец дана рада, постигне

много. У интересантном спле-

ту македонских кола: Го пра-

тиле дедо, Лиса, Шотско и Е-

ленино коло, група је показа-

ла велику уиграност и ела-
стичност покрета. Али, у те-

жњи за ефектом, а свакако и

због тога, што се није увек до-

вољно уживело у оно што се

игра, у појединим моментима,

игра је прелазила у акробати-

ку. Правилним радом и даљим

усавршавањем, фолклорна гру-

па ће свакако постићи још и

веће успехе.

У другом делу програма
приказана је драма у 5 слика,

„Младост отаца". Сиже ове

драме, коју је написао Борис

Горбатов, саставни је део фил-

ма „Догодило сеу Донбасу“,

који је прошле године прика»

зан у Београду.

Општа оцена приредбе дру-

штва „Никола Тесла" је пози-

тивна.

ВОЗУЛТОТЕ
Ово такмичење омогућиће да

се добије права слика рада

свих културно-просветних дру-
штава и указаће како на пози-

тивне стране, које треба још

више развити, тако и на гре-
шке у раду, које треба укло-
нити.
ја –.е

Културна груп' Месне
индустрије и занотства
вМа уелсвт 30 свој
доњи розвиток
у вези са такмичењем свих

културно-просветних група и
друштава при Месном синди-

калном већу прошле недеље

културно-просветна група Ин-

дустрије и занатства иступила

је са читавим својм члан-
ством.

Нарочито је потребно подву-
Ћи да мешовити хор ове кул-
турне групе, који је отпевао

„Загорску песму" од Славен.

ског тш „У Будиму граду“ од

Мокрањца, и поред несклада

ми недовољне увежбаности, рас-

полаже добрим гласовним ма-

теријалом и правилнијим руко-

вођењем може св уздићи у со-

лидав мешовити хор. Фолклор-

на групаје одиграла „Тешко-

то коло", „Бабушкина“, „Ма-

кедонско“ у шест корака, „За-

плет" и „Зупчаницу.. Група

није унграна и још увек није

савладала, фигуративне и фол-
"клорне облике играних кола.

Дилетантска екипа дала је

први чин. позоришног .дела,

„Велики корак“ од Мве Ћаће.

„Овај дилетантски колектив ни-

је успешно могао да савлада.

драматику догађаја, коју су

далина позорници, јер нису

имали довољно времена, за, бо-

ље припремање и солидније

постављање читавогчина.

Уметничка група радника,
индустрије и занатства пока.-

зала је на својој уметничкој

"приредби да има услова за

свој развитак и да ће успети

у томе, јер тек од скора ова

група располаже

_

бројнијом

снагом коју дотле није имала.

и

| ПРЕГЛЕД РАДА

АНАЛФАБЕТСКИХ ТЕЧАЈЕВА
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Аналфабетски

течајеви

обухватају

све више

неписмених
вој половини јануара.

току децембра и у пр-.

борба против неписмености У.
Београду је почела да се ма“

ло оштрије води и да се Вил,

ше развија по плану који је.

направила Гралска, комисија ·

за сузбијање неписмености и

пренела на терен рејонским

комисијама. Створепа је гтрад-

ска каптотека неписменлих. ко

ја треба да буде жива сликао

рада на терену. Омладинска,

организација је узела на се-

бе обавезу ла описмени све,

емладинпе из Петог, Шестог

и Селмог рејона п Титовог на„.

сеља у Земуну, Екипе АФЖља,
помажу ову борбу олржава-

њем сталних веза са неписме~

нима. синдикалне полружни-

пе појединих предузећа схва~.

тиле су озбиљно важност ове

борбе п олржавају стално а.
налфабетске течајеве за, своја
раднике. За пример може да
послужи Прва текстилна фа~
брика, у којој је први аналфа~

бетски течај основан 21 јану=
ара 1945 голине, где се стала

но описмењавају сви

–

непи~

смени који ступају на посао.

Нажалост, има још синди~
калних полружница које не
схватају од коликог је знача~
ја писменост за њихове чла..
нове, те се не старају о томе
да ли аналфабетски течајеви
раде и како раде, На пример
у предузећу »Октобарска слош
бода« на Карабурми аналфа~
бетски течајеви се не олржа.
вају, ма да је запослено У
предузећу 115 неписмених
Радника, У Заводу за израду
војне одеће у Првом рејону
ед. 29 неписмених радника -тем
чај похађа само 6, часови · се:
нередовно "одржавају, два пуг
та је учитељица враћена па
предузећа, јер су сви чланови
ове подружнице били у то
време заузети другим култура
ним радом,

Планском раду смета п сла
бо. ангажовање олговоћних
другова из рејона. На при~
мер у Трећем рејону друго
насеље, где се налази основ-
на школа бр, 5 п шесто на~
сеље Јатаган Мала где.се на~
лази основна школа бр. 10,
немају своје претставнике У
рејонкској комисији за сузби~
јање неписмепости. Насеље
Чукарица У Седмом рејону
где има 170 жена п 36 мушка,

рапа неписмених ло 45 тоттила,

старости обухваћено је течаје-
вима и групама само 86 жена
и 23 мушкараца, а још је 97

мушкараца и жена до 45 704

дине старости остало необу-
хваћено. %

У рејонима где се врши

правилна пропаганла и где се

појелинпи и масовне органи–
зације залажу осећа се" већи

напредак, У Земуну је у ок-
тобру па аналфабетском те~

чају било само 18 полазника,

у лепембру 214, а У првој по~
ловини јануара 858. Дакле, У
јануару је гридошло 144 по~
лазника. У Седмом рејону је
У депембру било 249 полазни~
ка. а У јануару је придотло
још 88, у Шестом рејону било
је 401 полазвик. а прилошло.,
је 66 пових, У Петом рејону
било је 212 полазника, а при~
дошло је 44 нова. у Четвртом
рејону било је 220, а придо~
шло је 36, у Трећем рејону
било је 275, а придотло је 39
нових, У Друогм рејону било.
је 366, а у Првом рејонубило
је 826, а у току јануара су
придотла 4 полазника, Од 1
до 20 јануара У Београлу је.
обухваћено 871 липе, шточи~
ни укупно 2.643 полазника на
аналфабетским течајевима, ОД

"вај број треба стално ла ра~
сте док не достигне број нег
писмених који према попису

· од септембра износи. 6.074,

Први рејон позива све пен-

зионисане учитеље ла помо-

гну борбу против неписмено-

сти, Овај позив треба ла прим
хвате сви писмени људи, сви
просветни радници и треба да

уложе све своје снаге ла се

што брже искорени неписме.
наст. уран

. „Ре Дар

  



    

недовољно коришћење
смучарских станицО

_разлог за неуспех
смучарских.

такмичења
у Београду

ећ неколико смучарских
такмичења за фискул.

турну значку у Београду ни-
су ни изблиза дала очекиване
резултате, И поред низа опо-
мена, које су надлежни фору-.
ми Зрена упутили друштви–
ма, У вези са организацијом
ин спровођењем агитације за
учествовање што већег броја,
пријављених такмичара — са
мо врло мали број фискултур-
ника испунио је из комплекса,
Зрена норму смучања, И по-
ред припремања ових такми-
чења још од новембра месе.
а, досада нису постигнути У
еограду нарочити успеси.

Шта се може рећи о чињени~
ци да у Београду на смучар-
ска такмичења не излази ве.

ћи број смучара, него, на при
мер. у Прокупљу или Куршу~
млији — местима У којима
смучање доскора уопште ни~
је било развијено, Овом пита~
њу се мора посветити већа
пажња.

- Пре свега главну кривицу
за пеучествовање пријавље~
них такмичара на смучарским

утакмипама сносе управе фис
културних друштава и акти.
ва. Досада пије поклоњена
ловољна пажња, тропаганди

смучарства међу члановима

— што је наравно један од
главних пропуста. У троме~
сетном такмичењу. У комо у.

чествују сва Фискултурна,
друштва Србије, па и Београ-
да, друштва су преузела низ
обавеза у погледу оспособља~
вања смучара, оснивања сму-
чарских станипа, трепинга
такмичара за Зрен, набавку
смучки итд, Мако је половина

такмичења већ прошла, ни
једно београдско друштво не
може се похвалити, да је по~
стигло нарочито добре резул-
тате,
И од оног мало броја так-

мичара, који уопште изиђу на
смучтрске утакмице, има их
који су неловољно ттренирали

им врло слабо возе, Из тог ра-
злога догоди се често да так.-
мичари не успевају ла испуне
норму иако, би са мало вите
труда то било лако постићи.
У прошлонедељном такмиче.
њу, »Црвена звезда«, друштве
које је на ранијим такмиче-
њима изводило највећи број
фискултурника, исто тако је
подбапило. Само неколицина
такмичара »Црвене звезде« У-
чествовали су на првенству
Београда и такмичењу за
Зрен и нису постигли наро~

чити успех,

Главни разлог што многи

такмичари не учествују на У-

такмицама са довољно тре-
нинга је у томе што се не
користи помоћ

|

смучарских
станипа, Напме у Београду је
отворено неколико смучарских
станица, Које располажу са
довољним бројем смучки, Ме-
ђЂутим, дешава се врло често,
да у току целога дана, свега
неколицина такмичара дођу
на, станипе и траже скије за
тренинг, И поред тога што је

омогућено свим друштвима и
активима да користе те ста.
нипе и направљен распоред
за коришћење скија, непра-
вилним радом у том правцу,
многи члапови друштава и

актива нису у могућности да
тренирају.
Секретаријати тискултурних

друштава и актива треба да
схвате да су смучарске ста-
нице један од најважнијих у-
слова за улпапређење пашег
смучарства. И како треба по~
сматрати чињеницу, да лда-
пас, кад имамо смучарске

станице и довољан број скија,
смучари не дола зе на тре.

нинт. 6

Организација самих сму-

"чарских такмичења у Београ-
ду стално подбацује, Утакми-
пе не почињу на време и по

објављеном распореду. И ово.
ме треба посветити већу па-
жњу и око приређивања сму-
чарских такмичења, апгажова-

ти већи број стручњака,
_ Крајње је време да управе
београдских фискултурних
друштава и актива схвате да
је смучање један од најкори-
снијих спортова и да му тре-
ба посветити највећу могућу
пажњу. У самом такмичењу

ва Зрен смучање заузима. го~
тово највидније место. Важ-
пост смучања је веома велика,
то у смислу у Коме иде цео

"рат фискултурни покрет: ра-

авијати што веће Злоји

'за изградњу земље и одбрану
атамбане. Б. САРИЋ

Уредништво н- администрација Влајковићева8, телефони:23-003 и 20-443, Штампарско предузеће Народног фронта Србије, Одгов а, у.
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400 ДЕЛЕГАТА ДОНЕЋЕ НОВИ СТАТУТ И ПРАВИЛНИК О Д АЉЕМ РАДУ

Први новтрФиртпавена Јуославје
Правилно решење
првих проблема

У почетку је било важно по-
ставити на здраве темеље до-
бровољну активност поједина-
ца и група спортиста и правил-
но каналисати рад дивљих
спортских клубова, а с друге
стране морало се стати на пут
тежњама разних спортских
шпекуланата и не дозволити
им да се у нашој земљи повра-
ти нездраво стање у спорту,
које се било угнездило у пред-
ратној Југославији, И док су
се напредни спортисти и спорт-
ски радници трудили да се у-
спостави нормалан рад и та-
ко задовољи жеља и потреба
омладине и радног народа да
се бави спортом, дотле су ра-
зни покушавали са обнавља-
њем старих, иструлелих про-
фесионалних клубова, не би ли
како наставили са могућности-
ма коришћења спорта за своје
личне и противнародне циљеве.
Али сасвим природно, ова ша-
чица непријатеља свега што је
здраво и напредно, шачица ло-

ваца у мутноме, брзо је била
раскринкана и остала усамље-
на.

Усвојени су принципи
масовности и свестра-
ности

Нови фискултурни покрет,
поставивши себи циљ да фис-
култура треба и мора да по-
стане опште народно добро,
преузео је задатак да фискул-
туру и спорт уведе у најшире
слојеве народа и да их учини
приступачним сваком радном
грађанину ове земље, Да би то
постигао, још у своме почетку
се ослонио на масовне органи-
зације. Тиме је истовремено
постигнуто да се фискултурни-
ци и у спорту окупљају око
својих професионалних органи-
зација. Нови фискултурни по-
крет усвојио је принципе ма-
совности и свестраности, а да
би се једном прекинуло и са
јаловим спортирањем ради са-
мога спорта и потпуне безидеј-
ности, донесен је закључак да
фискултуру и. спорт. у новој
Југославији треба гајити тако

да она служи развијању и по-
бољшању здравља и снаге на»
ших народа и подизању њего“
вих способности за рад и од-

брану домовине,

Оснивање Фискултурног
савеза Југославије

Већ крајем 1946 године осно-
ван је Фискултурни савез Ју-
гославије, као последица ши-
роког замаха фискултурног по-
крета, Снага покрета почела је
да премашује снагу организа-
ције; оснивана су фискултурна
друштва 'и активи по фабрика-
ма, селима и школама, бирана
су руководства која су на себе
могла да приме терет рада ко-
ји је из дана у дан бивао све
обимнији, Проналажене су и
оствариване нове форме рада,
одржаване су конференције и
скупштине, оснивани су нови
одбори и показало да једин-
ственост у покрету такође по-
стаје чвршћа, и да је усредсре-
ђеност руководства свих спор“
това у једном форуму заиста
допринела њиховом правилном
развоју.

Година великих успеха

Година 1946 протекла је У
низу успеха фискултурног по-
крета. Демократски избор ру=
ководстава допринео је учвр-
шћењу. организације. Спорт је
продро у наше фабрике, села
и школе, наши фискултурници
на такмичењима и у земљи и
иностранству показали су вид“
не резултате. Тамо где је не-
достајало искуство победила је
упорност и младост; где није

било високе спортске технике
било је високе свести о отаџ-

бини и своме народу и то је
односило победу.
Социјална и економска про-

мена у структури наше земље
одразила се у фискултури У пу-
ној мери, Покушаји да се по-
моћу спорта шири шовинизам
међу нашим народима осуђе-
ни су на пропаст. Наш фискул-
турни покрет служи даљем ра-
звијању и продубљавању брат-
ства ијединства међу нашим
народима. | :

"Новидоказснагеи зре-
лости фискултурног
покрета

Фискултурни конгрес, који се
одржава од 26 до 31 јануара
ове године у Београду, јесте

  

Југословенска пливачка репрезенгација,

 

првак Балкана у пливању

Ускоро ће се навршити две године од почетка орга-

низованог рада фискултурног покрета у Федеративној На-

родној Републици Југославији.
Одмах по ослобођењу, на иницијативу спортиста пар-

тизана и других поштених спортиста почело је окупљање

спортиста и спортских радника Србије и образован је Фис-

културни спортски одбор Србије, који је окупљао ново-

основана фискултурна друштва, а затим је сазвао у Бео-,

граду конференцију претставника фискултурног покрета

свих федералних јединица Југославије и на тој конферен=

цији основан је Фискултурни одбор Југославије са задат-

ком да усклађује рад Одбора појединих федералних једи-

ница и даје смернице заједничком раду.

  

нови доказ снаге и зрелости
фискултурног покрета. На кон-
гресу ће узети учешћа прет-
ставници фискултурних савеза
народних република. Избор о-
вих претставника извршен је
од стране основних јединица,
фискултурних друштава и ак-
тива на њиховим скупштина-
ма и конференцијама, преко
скупштина среских, окружних
и главних одбора народних

република.

Фискултурни покрет у Југо-
словенској армији, који је У
овом кратком раздобљу пости-

гао завидне резултате, даће на
конгресу свој допринос-народ= “
ној фискултури.

Конгрес неће бити формални

скуп фискултурника, него до-

говор свих којима је стало да

фискултурни покрет у нашој

земљи оствари своје задатке,

да фискултура постане опште

лата

народно добро и служи за да-
ље култивисање наших народа,

Конгрес ће донети

важнеодлуке

Треба очекивати зато низ
предлога о развоју фискулту-

ре и новим формама рада у

фискултури међу радницима и
сељацима, међу омладином и

у нашој Армији, међу свим гра-

ђанима наше земље,
На конгресу ће се чути сва-

чије мишљење и донети одлу,
ке које ће се поштовати и би-
ти обавезне у даљем раду.

„Сви- недостаци у раду и по-
грешке које су учињене, сви

добри предлози, све остварљи-
ве идеје, детаљно ће се про-
дискутовати од стране 400 де-

легата и на основу извештаја
и закључака донеће се нови
Статут и правилници о даљем

раду.
Милош НИШАВИЋ
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Коњу борби против ловца
: а

Старо је питање ом Њ и

вреднија и кориснија У Ра сво 4

ховској табли. Често пута Ј ог ра

ше ствар укуса него објективни 1

суђивања, Има мајстора певаТир

вих у вештом довођењу коња н Ко

активнија поља док други ванр 2

маневришу ловцима. У отварању ки

је ловцу равноправан. У средишњ

када се отварају линије и кад су |

њи фиксирани на својим местима, 0

сећа се све више моћ ловаца, наро-

чито кад су удружени у свом деј“

ству.
У завршници се још понајбоље мо-

же омерити јачина коња и ловца, ЕР

ту остали моменти не одлучују толи-

ко при оцени, Некада се веровало ла

је коњ јачи у завршници од ловца,

па су мајстори форсирали игру у том

смеру, да дођу у завршницу са ко-

њем. Искуство је касније донело про

мену у том гледишту. Показало се

да је ловац јачи у позицијама када

су пешаци разбијени и без везе. Пр=-

имућство ловца над коњем постоји и

због тога, што ловац може истовре-

мено да дејствује на два краја табле.

Међутим коњ је јачи када су пеша-

ци груписани,

Славни совјетски компониста сту-

дија (уметничких

_

завршница) Н. Д.

Григорјев много се бавио проучава-

њем односа снаге коња према ловцу.

Један пример видимо у следећој ње-
говој завршници:

Бели на потезу добија. .

Црни има слободног пешака која

противној страни очевидно задаје те-

шкоће. Занимљив је начин како бели

ипак постиже добитак.

 

2—24 Ксв—а7

ада бежи краљем јер

коњ претио да са шахом и матом

дође на поље с5.

 

4—16 + кат—е6

НЕ жртва ловпа. Ако га пр-

ни брани краљем, бели ће ловџа за-

менити коњем и затим играти с5—«6,

3. 516:е8 4—ћ8

4. 5е8—16 ћз—ћ2

5. 516—24

Црни је изгубљен, јер прети мат

или губитак пешака.

У оваквој завршници, где су пешаци

растурени, ловац би требало да буде

јачи од коња. Међутим коњ ст нео-

чекивано показао јачим, и то иско“

ришћујући мат-претњу са поља е5:

Овај пример упућује да пре уласка

у завршницу коња против ловца тре-

ба добро проучити све специфичне

одлике позиције.

Ни

  

Хоризонтално

1. Једна република Совјетеког Саве

за, невестин; 2. Покрајина у Абисини-

ди, поезија; 3. Усек, туђи лампа на

аутомобилу; 4. Талас, страно женско

име у падежу, пас; 5. Јад, име фран-

цуског књижевника, који гори; 6. Чо-

век машина, совјетски шаховски мај-

стор; 7. Мме чувеног совјетског ва-

здушног хероја; 8. Бачвар, део руке

у падежу; 9. Заповест, коњ место у

Херцеговини у падежу; 10. Бугарска

новац, окрњен, ујак; 11. Сур, узречи.-

ца лепотица, овамо; 12. Насилно из>

МЕЂУНАРОДНИ СУСРЕТИ БЕОГРАДСНИХ

СПОРТИСТА У 1946 ГОДИНИ
/

Година 1946 била је веома плодна
у међупародним сусретима, Југосло-

венски спортисти постигли су многе

лепе победе над страним екипама,
било на разним гостовањима у нно-
странству или на домаћим теренима.

Из овог сјајног биланса занимљиво
је извући преглед успеха београд=
еких спортиста у протеклој години.

=

ФУТБАЛ

Београдска футбалска

–

репрезента.

ција постигла је ове резултате;

Београд — Будимпешта |

Братислава — Београд 1:2

Праг — Београд 1:2

Париз — Београд 2:4

Северна Француска — Београд

–

1:2

 

Одиграно 85, добијено 4, нерешезо

1, изгубљена ниједна, голдиференција

11:6. Четири утакмице одиграно је

на страном терену, а само једна У

Београду,

Београдска друштва постигла СУ

следеће резултате:

Црвена звезда — ЧФР (Темишвар 5:2

Црвена звезда — ЧФР (Букурешт 4:2

Електра (Темишвар) — Металац 0:6

ЧФР (Темишвар) — Металац 1:2

Металап — ЧФР (Темишвар) 6:0

Темишвар = Студент 1:2

Делија (Св, Петар) — Студент 0:5

дине

Фили б јуначким кронштатским морна-

рима, који иду у смрт и ка победи са

Лењиновим геслом у срцу: »Борити се

до последње капи крвиј« снажна је У-

метничка епопеја и значајан докуменат

о борби за напредак човечанства,

У гл. улогама:
Зајчиков

Бушујев
Есипова

Сценарио: 8. Вишњевски

Режија: Е. Дзиган

Музика: Н, Крјуков

 

Одиграно 7 утакмица, добијено 7,
голдиференција 30:6.

У државном тиму играли су у про-
шлој години пет београдских играча
и то: Митић 2 утакмице, Петровић,
Станковић, Томашевић им Сандић по
једну. Пет голова дали су београл-
ски играчи (Сандић и Митић по 2, То
машевић 1,

%

вокс

Београдска репрезентација победчла
је екипу Темишвара у Београду са
11:3. У реваншу у Румунији Темишвар
је победио са 8:6, а Решице са 9:7.

дака репрезентација Прага победила
је екипу Београда са 9:74

На свесловенском првенству у Пра•
гу неколико београдских боксера у“
зело је учешћа у репрезентацији Ју-
Рославије. Постигнуто је и неколико
лепих успеха,

в

ШАХ

Београд има најјачу шаховску еки-
пу у Југославији, а југословенски шах
ужива изванредно велики реноме у
иностранству. Првак државе др. Трни-
фуновић и другопласирани на др-
жавом првенству Светозар Глигорић
учествовали су на великом турниру у
Прагу, где је др. Трифуновић зау-
та место, а Светозар Глигорић

У такмичењу Ча балкански шампио
нат у шаху које је одржано у Бео-
граду, наши шахисти освојили су
првенство Балкана. На овим утакми-
цама београдски шахисти, као члано.
ви државне репрезентације, постигли
су лепе успехе,

•

КОШАРКА

Синдикална репрезентација Београда
гостовала је у Француској где је
постигла следеће резултате;

Репрезентација ПТТ — Београд 32:24
Клермон Феран — Београд 30:30
Екс ле Бен — Београд 15:31
Репрезентација Париза — Београд 17:25

Биланс: одиграно 4 . добијено 2череше!то но 1, изгубљена ћ кошеви

У Београду је гостовала еки па бу-
арског првака а бу»Септемврија«, одли-

губио живот, врста боје; 13. Конфе»

рисати, гурати насилно,

Вертикално

1. Рударска. област западне Европе;

није мокар; 2. договор, шумске кући-

це; 3. Наш херој; 4. Корачају један

карикатуриста, света (турски); 5. жвач

ће, колач, сељак; 6. Летописи, хартија

за кров, негује; 7) Главни град Ле

тонске | ССР, планина у Србији; 8

Није старо, статуа, није светао; %

сипати, погрдно, сељак, пиће у мноз

жини; 10. Мера за дужину, од корала;

информативна

_

агенција СССР;

Шоферски израз за део аутомобила

(у множини); 12. Наша фабрика авио-

на, становник северне Африке; 13;

Јужно воће, лична заменица.

РЕШЕЊЕ ИЗ ПРОШЛОГ БРОЈА

Хоризонтално: 1 Београд —

_

СССР

— Праг — с, 3, 2 урма — уд —

неотесан, 3 Га (гадолинију — јат =

пара — Москва 4 ара — солид —

ступа — тр. (тремоло), 5 л. л., 6 Соч

фија — Учка — Ист — т.ј. (то јест),

7 >Кракатитг — Аса — еј — ујак, 8

ао — ариш — ФНРЈ — Варшава.

Вертикално; 1 Бугарска, 2 ерар —

оро, 3 ом — алфа, 4 гај — Лика, 5

ас — јар, 6 аутомати 7 Д. Д. (дио-

ничко друштво) — 10 — иш,8 пилот,

9 стадо, 10 сор — Хуан, 1 стас —

ЧСР, 12 Токај, 13 наука, 14 П. Е. (Пе-

тров Евгениј), 15 Романија 16 Ато —

Ме, 17 гест — туш, 18 скрб — ја, 19

сав — став, 20 значајка.

 

 
Десна страна државног тима и
београдске репрезентације; То

машевић и Митић

чне кошарке екипе, која
>»Црвену звезду« са
лаца са 43:17,

је победила

27:22 и »Мета.•

Ј

БАЛКАНСКИ

ШАМПИОНАТИ

У такмичењима балканских таме
оната београдски фискултурници ·би-
ли су чланови државног тима скоре У
свакој спортској дисциплини, У пли-
вању Миша Станојева освојила је #-
венство Балкана на 400 метара сло-
бодним стилом а на 100 метара слб-
бодним стилом и 100 метара леђно
била је друга. Северин Бијелић био
је други на 200 метара прсно.

И у другим спортским дисциплина“
Ма београдски фискултурници хопри-
нели су својим учешћем у лржавној
екипи на постигнутим успесима. ЈУ"
гославија је, као што је познато, по-
бедила у девет такмичења од десет
балканских шампионата, а у три је
заузела друго место,
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